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ادامه  روند  افزایشی  نرخ  سود  بین  بانکی

نرخ سود
 ۲۳.۴۶ درصد شد

۴۵۰ هزار دستگاه خودرو 
وارداتی تحویل داده می شود

ورود ۴۰ فروند هواپیما 
به ناوگان هوایی
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سرمقاله

ضرورت کاهش 
هزینه تولید 

شــرایط تولید در کشــور 
شــرایط خوب و مناسبی 
اســت. شــرکتهای دانش 
بنیان هم در این زمینه می 
توانند کمک خوبی به تولید داشته باشند. به لحاظ 
نوآوری در خطوط تولید شرکتهای دانش بنیان باید 
محور اصلی این اتفاق قرار بگیرند. لذا هر اندازه تولید 
به سمتی برود که دانش بنیان ها بتوانند حضور و 
مشارکت بیشتری در آن داشته باشند هزینه ها 
کمتر و کمتر شده شد و تولید مقرون به صرفه تر 
می شود. به طور کلی نوآوری در خطوط تولید به 
رشد تولید کمک می کند. در بخش تولید خطوط 

تولید متعلق به...

  مهدی غیبی، کارشــناس 
فناوری 

متن کامل  د ر صفحه ۴

۴

تجهیز ۹۵ درصدی 
بیمارستان ها 

با محصولات دانش بنیان 

هزینه اشتغال زایی با تحقق اقتصاد دانش بنیان کاهش می یابد 

تولید دانش بنیان تسهیل گر رشد اقتصادی
صفحه۴

صفحه۲

احیای 8 هزار واحد تولیدی در سال جاری
اشتغالزایی   مستقیم   و   غیر مستقیم   افزایش   یافت

تجهیزات پزشکی یکی از پرهزینه ترین محصولاتی 
است که واردات آنها بار مالی سنگینی را بر اقتصاد 
کشــور تحمیل می کند. سال هاســت که فناوران 
در تلاشــند تا این هزینه ها را کاهش دهند. اکنون 
این تلاش ها به ثمر نشسته که ماحصل آن تجهیز 
۹۵ درصدی بیمارستان های کشــور با تجهیزات 
فناورانه ساخت داخل است. تجهیزات پزشکی بخش 
مهمی از درمان کشور را تشکیل می دهد و واردات 
در این صنعت، هزینه بالایی را بر اقتصاد ســلامت 
کشور تحمیل می کند. برای غلبه بر این مشکل باید 
وابستگی به واردات تجهیزات پزشکی قطع شود و با 
افزایش اشتغال زایی در این حوزه هزینه ها را کاهش 
و بهره وری را افزایش دهیم.  از سوی دیگر اولین قدم 
برای تحقق شعار امسال که بخشی از آن از سوی مقام 
معظم رهبری »رشد تولید« عنوان شده است، بررسی 
امکانات و زیرساخت ها در حوزه های مختلف به ویژه 
توان علمی کشور، برنامه ریزی بر این مبنا و سرمایه 
گذاری و تشــویق ســرمایه گذاران در حوزه تولید 
داخلی است. تجهیزات پزشکی صنعت جوانی است 
که بعد از جنگ تحمیلی در کشور ما شکل گرفت 
و به تدریج رونق یافت. اتحادیــه صنف تجهیزات 
پزشکی نیز از سال ۱۳۷۸ رسما ایجاد شده و شروع 
به کار کرده است. اکنون هزار و ۳۰۰ شرکت تولیدی 
و دانش بنیان با ۳۰ هزار کارشناس و متخصص در 
حوزه تجهیزات پزشکی در کشور مشغول فعالیت 
هستند. همچنین در حال حاضر ۸۰۰ میلیارد دلار 
تجهیزات پزشکی در کشــور تولید می شود و این 
ظرفیت وجود دارد که به ۲ میلیــارد دلار افزایش 
یابد. به گفته کارشناسان، مهمترین مشکل بر سر راه 
تولید داخلی این تجهیزات و قطع کامل وابستگی به 
واردات، کمبود آزمایشگاه های کنترل کیفی و کمبود 

سرمایه گذاری است که لازم...

اجتماعی

دبیر شــورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان 
تهران از جمع آوری ۳۸ هــزار نفر در قالب طرح های 
جمع آوری معتادان متجاهر طی سال ۱۴۰۱ خبر داد 
و گفت: از این تعداد ۲۴ هزار نفر مشمول نگهداری در 
مراکز ماده ۱۶ شدند و ۱۳ هزار و ۵۸۵ نفر نیز امکان 

ورود به مراکز ماده ۱۶ را نداشتند.
مصطفی هادی زاده اظهار کرد: بالغ بر ۱۸ هزار و ۱۵۰ 
ظرفیت در مراکز ماده ۱۶ تهــران بزرگ وجود دارد، 
اما ظرفیت قابل بهره برداری برای نگهداری معتادان 
متجاهر در این مراکز حدود ۱۷ هزار ظرفیت است که 
از این تعداد حدود ۱۵ هزار نفر )۸۷ درصد ظرفیت( 
در مراکز مستقر هستند. وی با اشاره به آمار جمع آوری 
معتادان متجاهر در طرح های جمع آوری سال ۱۴۰۱ 
گفت: طی سال گذشته بالغ بر ۳۸ هزار نفر در قالب 
۱۸۱ طرح که توسط پلیس مبارزه با مواد مخدر فاتب 
انجام و توسط شهرداری تهران، اداره کل زندان های 
استان، سپاه تهران بزرگ و پلیس فاتب پذیرش شدند. 

این رقم نسبت به مدت مشابه سال گذشته با افزایش 
۱۰ درصدی همراه بوده است؛ البته این آمار درحالی 
مطرح می شود که ماه های مهر، آبان و آذر باتوجه به 
شرایط کشور، اجرای طرح جمع آوری متوقف شده 
بود. وی افزود: شهرداری تهران با پذیرش افراد بالای 
۶۵ سال، زیر ۱۸ ســال، دارای زخم باز، زنان دارای 
بیماری های حاد روانی و... کمک بزرگی به ساماندهی 
و درمان این افراد انجام داده است. همچنین دادستانی 
تهران با صدور دســتورات قضایــی نقش کلیدی و 
محوری در این زمینه دارند. به گفته دبیر شــورای 
هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان تهران، از این 
۳۸ هزار فرد جمع آوری شده، ۲۴ هزار نفر مشمول 
نگهداری در مراکز ماده ۱۶ شدند و ۱۳ هزار و ۵۸۵ نفر 
نیز امکان ورود به مراکز ماده ۱۶ را نداشتند. وی ادامه 
داد: همچنین از میان این ۱۳ هزار و ۵۸۵ نفر، ۳۲۰۰ 
نفر بیمارانی بودند که درمان آنها برعهده دانشگاه علوم 

پزشکی بوده است.

»فسیل« کماکان پرفروش ترین فیلم سینمای کشور 
است که ۵۰ میلیارد را رد کرده است. »انفرادی« نیز با 
۷۷ میلیارد تومان پرفروش ترین فیلم سینمای کشور 
است که به نظر می رسد »فسیل« بتواند با این سرعت 

فروش و جذب مخاطب رکورد انفرادی را بزند.
فیلم »فسیل« ساخته کریم امینی بعد از سه هفته 
فروش در سینماهای کشور مرز ۵۰ میلیارد تومان 
فروش را رد کرد. این کمدی با بازی بهرام افشــاری، 
ایمان صفا، سیدهادی کاظمی، سید جواد هاشمی، 
الناز حبیبی و به تهیه کنندگی سید ابراهیم عامریان، 
پرفروش ترین فیلم سال جدید تا به اینجای کار است. 

فسیل در هفته قبل ۲۰ میلیارد فروش داشته است.
در حال حاضر پرفروش ترین ســینمای ایران البته 
بدون در نظر گرفتن تورم، »انفرادی« ساخته سید 
مســعود اطیابی و به تهیه کنندگی ســید ابراهیم 
عامریان اســت که ۷۷ میلیارد تومان فروش داشته 
است. تعداد کل مخاطبین انفرادی ۲,۴۳۴,۴۶۹ نفر 
است. فعلاً تعداد مخاطبین »فسیل« ۱ میلیون و ۴۶ 
هزار نفر و کمتر از نصف تعداد مخاطبین انفرادی است 
اما به نظر می رسد با این سرعت فروش، این فیلم بتواند 
رکورد انفرادی را هم بزند و عنوان پرفروش ترین فیلم 

تاریخ سینمای ایران را از آنِ خود کند.
بعد از فسیل »غریب« ساخته محمدحسین لطیفی 

و تهیه کنندگی حامد عنقا و با بازی بابک حمیدیان، 
۵ میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان فروش داشته است. 
»غریب« نیز رشد و سرعت فروش بهتری را نسبت 
به هفته  های قبل تجربه می کند و احتمال دارد که 
به زودی به مرز ۱۰ میلیارد نزدیک شود. این فیلم با 
توجه به برشی از زندگی شهید بروجردی ساخته شده 
است. میزان فروش غریب در هفته قبل ۲ میلیارد و 
۵۰۰ میلیون تومان اســت. بعد از این فیلم، عروس 
خیابان فرشته نیز با ۳ میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان 
در میان فیلم های جدید اکران کشور، در جایگاه سوم 
ایستاده است. این فیلم نیز در هفته گذشته ۱ میلیارد 
و نیم فروخته است. جمع فروش این فیلم ها در هفته 
گذشته نیز ۲۴ میلیارد و ۷۷۰ میلیون تومان است. از 
میان فیلم هایی که از سال گذشته به اکران خود در 
سینماها ادامه می دهند، ملاقات خصوصی و بخارست 
هرکدام ۱ میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان و خط استوا 
۸۴۵ میلیون تومان فروش داشته است. جمع فروش 
فیلم های قدیمی در هفته گذشــته نیز ۵ میلیارد و 
۴۰۰ میلیون تومان است. بنابراین جمع کل فروش 
فیلم های سینمای کشــور )قدیم و جدید( در هفته 
گذشته، بیش از ۳۰ میلیارد تومان است که با درنظر 
گرفتن فروش قابل توجه »فسیل« می بینیم سهم 

بالای کمدی در دخل سالن ها بسیار مشهود است.

مهدی فرجی ضمن تشکر از حمایت های رئیس صدا و 
سیما به این نکته اشاره کرد که آقای جبلی »نون خ۵« 
را برای نوروز ۱۴۰۳ سفارش دادند و تأکید کردند که 

قومیت ها باید خیلی بیشتر از اینها دیده شوند.
مهدی فرجی تهیه کننده سریال »نون خ« در ابتدای 
صحبت هایش گفت: سال ۱۳۹۷ وقتی می خواستیم 
سریال را شروع کنیم و آقای آقاخانی را برای کارگردانی 
دعوت کردیم فکر نمی کردیم به کاری قومیتی، بومی 
و ملی ایرانی برسیم. آقاخانی پیشنهاد ما را که قبول 
کرد گفت بهتر است آن را به سمت یکی از قومیت ها 
ببریم و اگر لهجه و لباس و جغرافیای مشخصی داشته 
باشیم کار شیرین تر می شــود. چون خود او کُرد بود 

پیشنهادش پرداخت به همین قومیت بود.
وی افزود: وقتی بــا معاون وقت ســیما آقای دکتر 
میرباقری موضوع را مطرح کردیم ایشان نپذیرفت و 
گفت ریسک کار در فضای قومیتی زیاد است و ممکن 
است مشکلات و معضلاتی به وجود بیاید و گرفتاری 
هایی برای رسانه ملی ایجاد کند، بنابراین به سمت کار 
دیگری بروید. ولی ما هرچه فکر کردیم به نتیجه ای 
نرسیدیم و آقاخانی هم گفت اگر کار قومیتی نباشد 

علاقه ای به ساخت آن ندارم.
مدیر سابق شبکه یک یادآور شد: دوباره با معاون سیما 
و آقای زین العابدین مدیر وقت شبکه یک که خیلی آن 
زمان به ما کمک کرد قراری گذاشتیم و در نهایت با این 

شرط که قبل از پخش سریال را ببینند با ساخت آن 
موافقت کردند. قومیت ها یکی از خطوط قرمز جدی 
رسانه ملی است و اهمیت زیادی دارد. خداراشکر وقتی 

کار را دیدند مشکلی نبود.
فرجی با بیان اینکه به مرور شخصیت های قصه شناخته 
و سریال در بین مردم پذیرفته شده است، تاکید کرد: به 
ویژه کُردها کار را دوست دارند و باعث شده ما با خیال 
راحت تر کار کنیم اگرچه همچنان مراقب همه ظرافت 
های سریال هستیم تا خدایی نکرده رنجشی ایجاد نشود. 
وی در پاسخ به این سؤال که »نون خ« چطور به فصل 
چهارم رسید و ماندگار شد، توضیح داد: واقعیت این است 
که فصل اول را ما ساختیم ولی فصلهای بعدی با اصرار و 
پیگیری و درخواست مردم از رسانه ملی به ثمر رسید. 
وقتی مشغول ساخت فصل اول بودیم هم آقای آقاخانی 
میگفت این کاری است که حتما به فصل های بعدی می 
رسد و از ابتدا چنین پیش بینی داشتیم. من در دوران 
مدیریتم بر شبکه یک تجربه ساخت »پایتخت« را هم 
داشتم و می دانستم کارهای قومیتی اگر به زبان طنز و 
شیرین ساخته شود حتما مورد اقبال مردم قرار می گیرد.

فرجی با اشاره به اینکه بخش عمده موفقیت »نون 
خ« به تلاش آقاخانی، شناخت او درباره قومیت کرد 
و البته قلم نویسنده مان آقای وفایی برمیگردد، ادامه 
داد: این دو نقش تاثیرگــذاری دارند. در کنار این دو 
عزیز، بازیگران و عوامل پشت صحنه ما موثر هستند. 

رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: در سالی که گذشت 
همکاران ما بیش از ۱۵۹ دستاورد دانشی و فناوری و 
صنعتی ثبت کردند که هیچ یک از این دستاورد را به 
دلیل تحریم در اختیار ما قرار نمی دهند و به طریق 
اولی این فناوری ها را ابزار فشار اقتصادی علیه ایران 

کرده اند.
به گزارش تسنیم، محمد اســلامی رئیس سازمان 
انرژی اتمی به مناسبت فرارسیدن سالروز ملی فناوری 
هسته ای با حضور در نماز جمعه این هفته تهران طی 
سخنانی اظهار داشت:  ســازمان انرژی اتمی یکی 
از دســتاوردهای پرافتخار انقلاب اسلامی است که 
توانسته با خودباوری، خداباوری و توکل ویژه به خدای 
متعال مسیر رشد و ترقی را در راستای شکوفای علمی 
کشور دنبال کند. وی با بیان اینکه حوزه فناوری های 
نوین حوزه کشورهای سلطه گر اســت و  همواره در 
انحصار کشورهای پیشرو و ابرقدرت قرار داشته و ورود 
به این حوزه ممنوعه و دستیابی به فناوری های نوین 
همواره یک جرم محسوب می شود، خاطرنشان کرد: 
از این بابت جرم است که حرکت در این راستا برای 
سایر کشورها با مجازات مواجه همراه بوده و ایران را از 
بدو پیروزی انقلاب تاکنون به دلیل ورود و فعالیت به 
این حوزه مورد تحریم ظالمانه قرار دادند، تحریم هایی 
که با اتهامات واهی به ایران تحمیل شده  و مشاهده 
کردید که با عملیات سیاسی و روانی این فشارها را در 

سال ۱۴۰۱ به اوج خود رساندند. 
رئیس ســازمان انرژی اتمی گفــت: اگرچه اذعان 
می کردند کــه تنها راه حل و فصل مســائل با ایران 
دیپلماسی است و برجام بهترین راه است ولی باز هم بر 
همین منطق پایبند نبودند و فشارها را از حد گذراند 
و ما در سال ۱۴۰۱ ســال پرفشاری را تجربه کردیم 
که البته به لطف الهی این حــرکات به صورت تمام 

عیارمتوقف شد و به شکست انجامید. 
اسلامی، با اشاره به آخرین دســتاوردهای سازمان 
انرژی اتمی عنوان کرد: در سالی که گذشت همکاران 
ما بیش از ۱۵۹ دستاورد دانشی و فناوری و صنعتی 
ثبت کردند که هیچ یک از این دســتاورد را به دلیل 
تحریم در اختیار ما قرار نمی دهند و به طریق اولی این 

فناوری ها را ابزار فشار اقتصادی علیه ایران کرده اند. 
وی با بیان اینکه توانسیتم گستره فعالیت های خود را 
برای خدمت به مردم دنبال کنیم و مردم از نزدیک یک 
حس ملموس در حوزه فناوری هسته ای پیدا کنند، 
گفت:  القا مستمر دشمنان این است که ایران که هیچ 
هدفی جز دستیابی به ســلاح اتمی ندارد و بیش از 
۲۰ سال است که این اتهامات را تکرار می کنند البته 
خودشان این ادعا را به انحای مختلف رد کرده اند ولی 
برای تداوم فشارهای سیاسی و بین المللی علیه ایران 

از بیان مکرر چنین ادعایی فروگذار نمی کنند. 
اسلامی با تاکید بر اینکه تمام تلاش ما این بوده که 
تاثیرات مثبــت فناوری های هســته ای در زندگی 
مردم را برای آنها تبیین و تشریح کنیم، تصریح کرد:  
تولید رادیو دارو یکی از نیازهای مبرم مردم اســت 
و در شــرایطی که همه مراکز درمانی و بیمارستانی 
فعالیت های درمانی خود را با حداکثر ظرفیت انجام 
دهند بیش از یک میلیون بیمار از محصولات سازمان 
برای مبارزه با سرطان استفاده می کنند. این در حالی 
است که رادیو داروها عمر چندســاعته دارند و باید 
هر چه ســریعتر از محل تولید به محل مصرف که 
بیمارستان ها است انتقال داده شود و بر اساس جدول 
تنظیم شده توسط سازمان انرژی اتمی و مراکز درمانی 
مورد استفاده بیماران قرار بگیرد. وی افزود: همه اینها 
در شرایطی ممکن است که ما بتوانیم بدون محدودیت 
چرخه تولید و غنی سازی اورانیم را در کشور داشته 
باشیم. اما ما را در منطقه ممنوعه قرار دادند که  نباید 
غنی سازی و چرخه سوخت انجام دهیم در حالی که 
اگر این چرخه متوقف شود، خدمات درمانی نیز قطعا 

تحت تاثیر قرار خواهد گرفت. 
رئیس سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه دشمنان ما 
شعار حقوق بشر می دهند ولی تنها شرکت تولید رادیو 
دارو ما را تحریم کرده اند، گفت: همین موضوع بیانگر 
این واقعیت است که جان  جان انسان ها هیچ ارزشی 
برای غربی ها ندارد و تنها به دنبال زورگویی و تحمیل 
نظرات و خواسته های خود هســتند. با این وجود ما 
مسیر گسترش خدمات درمانی حوزه هسته ای را به 

یاری خدا با قدرت تداوم خواهیم داد. 

رئیس ســازمان اداری و استخدامی گفت: به محض 
تشکیل کاروگروهی توسط معاون اول رئیس جمهور، 
تدوین لایحه عادلانه ســازی حقوق کارکنان دولت، 
آغاز می شــود. میثم لطیفی با اشاره به تدوین لایحه 
عادلانه سازی حقوق کارکنان دولت گفت: قرار شده 
است که معاون اول رئیس جمهور کارگروهی در این 
زمینه تشــکیل بدهد. رئیس ســازمان امور اداری و 
اســتخدامی اضافه کرد: به محض تشکیل کارگروه، 
فرآیند تدوین لایحه آغاز می شــود. رئیس جمهور 
آبان ماه سال گذشته در ادامه فرایند نظارت ستادی 

بر دستگاه های اجرایی، در جمع مدیران و کارکنان 
سازمان اداری و اســتخدامی کشــور بر عدالت در 
پرداخت ها، تدوین لایحه دوفوریتی متناسب سازی 
جبران خدمت، تدوین لایحه ساماندهی جبران خدمت 
کارکنان تاکید کرد. پس از آن معاون پارلمانی رئیس 
جمهور آذرماه پارسال از تهیه لایحه پرداخت عادلانه 
حقوق در سازمان اداری و استخدامی خبر داد و گفت: 
با توجه به اینکه قانون جامع نظام پرداخت هماهنگ، 
دچار ناهماهنگی شــده، باید با یک بازبینی و اصلاح 

دوباره پرداخت حقوق ها هماهنگ با عدالت شود.

از سال ۹۶ تاکنون مسئله ورود ۶۳۰ واگن به ناوگان 
مترویی تهران مطرح شد؛ اما گشایش خاصی در این 
زمینه حاصل نشده بود تا اینکه چندی پیش شهردار 
تهران از تعیین تکلیف چگونگی پرداخت ۱۵ درصد 
مبلغ پیش پرداخت ساخت واگنها خبر داد و این خبر 

خوشی برای متروی پایتخت بود.
براساس ماده ۵۸ برنامه ۵ ساله ششم توسعه، دولت 
وقت در سال ۹۶ مکلف شده بود که ۲۰۰۰ دستگاه 
واگن مترو برای تهران و سایر کلانشهرها تهیه کند 
که سهم تهران ۶۳۰ واگن بود و قرار بود تا پایان سال 
۱۴۰۰ دولت این واگن ها را بسازد و تحویل کلانشهرها 
دهد، اما این مهم یعنی ورود واگن های جدید به ناوگان 

مترویی تهران تاکنون محقق نشده است.
در سال ۹۶ مناقصه بین المللی ساخت این واگن ها 
برگزار شد که در نهایت شرکت واگن سازی و شرکای 
چینی آن به عنوان برندگان این مناقصه که موضوع 
آن ساخت ۶۳۰ واگن آلومینیومی بود، معرفی شدند؛ 
اما چند سال طول کشید که قرارداد ابلاغ شود و پس 

از آن نیز فرایند تولید طولانی شد.
بعد از برگزاری مناقصه و تعیین شرکت های سازنده، 
مســئله پرداخت پول و پیش پرداخت مطرح شد و 
براساس بند )ج( تبصره )۴( بودجه سال ۱۳۹۹ کل 
کشور به دولت اجازه داده شــده بود که پس از عقد 
قرارداد با تامین کننده مالی خارجی، اقدامات قانونی 
لازم را برای تامین ســهم ۱۵ درصد تسهیلات مالی 
خارجی )فاینانس( از محل منابع صندوق توسعه ملی 
به عمل آورد و برای طرح های ریلی هزینه کند؛ اما این 
۱۵ درصد محل اختلاف چند ساله شد؛ بگونه ای که 
نه دولت وقت، زیربار پرداخت آن به دلیل مشکلات 
اقتصادی و پس از آن نیز شرایط خاص کرونا رفت و 
نه شهرداری توان پرداخت آن را داشت تا اینکه نهایتا 

در دولت فعلی، دولت متحــد به پرداخت ۱۵ درصد  
پیش پرداخت ســاخت واگنها شده است که خبری 

نوید بخش در ورود واگن های جدید به ناوگان است.
در این چند ســال آنقدر به موضوع  پیش پرداخت 
۶۳۰ واگن توجه شده است که عملا از مابقی جنبه 
های قرارداد موسوم به ۶۳۰ واگن غفلت شده است، 
قراردادی که تنها معطوف به ۶۳۰ واگن نمی شود؛ 
بلکه به گفته مدیرعامل شرکت واگن سازی تهران 
سرآغاز داخلی سازی واگن های مترو است و تنها قرار 
است تا چند واگن در چین ساخته شود و در پی انتقال 
تکنولوژی، عمده واگن ها یعنی بیش از ۵۰۰ واگن در 

تهران ساخته می شود.
مرتضی مقدمی مدیرعامل شرکت واگن سازی تهران 
در مورد آخرین وضعیت قرارداد تولید ۶۳۰ دستگاه 
واگن با مشارکت چینی ها می گوید: خوشبختانه این 
اواخر کارهای مربوط به تأمین مبلغ پیش پرداخت 
قرارداد به خوبی پیش رفت و پیگیری های تمام ارکان 
ذیربط و از جمله شرکت متروی تهران باعث شد این 

اقدام زیرساختی وارد مراحل عملیاتی شود.
وی با بیان اینکه قرارداد تأمین ۶۳۰ دستگاه واگن از 
محل مصوبه شورای اقتصاد در سال ۱۳۹۵ است که 
طی آن قرار شده بود ۲۰۰۰ دستگاه واگن برای متروی 
کلانشهرها تزریق شود، می افزاید: از این میان سهم 
تهران ۶۳۰ دستگاه واگن بود که به عنوان اولین پکیج 
برای مناقصه آماده شد. حدودا ۱۲ شرکت بین المللی 
در مناقصه این ۶۳۰ دســتگاه واگن شرکت کردند و 
نهایتا کنسرسیوم شرکت واگن سازی تهران و شرکت 
سی آر سی چین برنده مناقصه مذکور شدند. از این 
۶۳۰ دستگاه واگن کلا ۵۶ واگن آماده از چین می آید 
و مابقی واگن ها یعنی۵۷۴ دستگاه واگن در کارخانه 

واگن سازی تهران ساخته می شود.

ثبت ۱۵۹ دستاورد هسته ای در سال ۱۴۰۱جمع آوری ۳۸ هزار نفر در طرح های معتادان متجاهر

تدوین لایحه عادلانه سازی حقوق کارکنان دولت 

انتقال تجربه از چین برای ساخت۵۷۴ واگن

سياسیفرهنگی 

دورخیز »فسیل« برای رکوردشکنی »انفرادی«

رئیس صدا و سیما »نون خ۵« را سفارش داد
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حق مسکن ۹۰۰هزارتومانی 
کارگران ابلاغ شد

حق مســکن ۹۰۰ هزارتومانــی کارگران در 
جلسه هفته گذشته هیئت دولت به تصویب 
رسیده است که بر این اساس کارفرماها باید 
این مبلغ را از مــاه فروردین اعمال و با حقوق 
این ماه به کارگران پرداخت کنند. پیشــنهاد 
افزایش حق مســکن از 65۰ هــزار تومان به 
۹۰۰ هــزار تومان در ســیصدوچهاردهمین 
جلســه شــورای عالی کار تصویب شــد اما 
ضمانت اجرای آن با تصویــب دولت بود که 
علی بهــادری جهرمی, ســخنگوی دولت از 
تصویب ۹۰۰ هزار تومان خبــر داد.  بهادری 
جهرمی گفــت: مبلغ کمک هزینه مســکن 
کارگران در جلســه هیئت دولت بررسی شد 
و همان مبلغ ۹۰۰هزارتومانی پیشــنهادی 
شــورای عالی تصویب شــد. با تصویب حق 
مسکن ۹۰۰هزارتومانی در دولت، پرداخت این 

مبلغ با حقوق فروردین کارگران الزامی است.
پیش از این هــادی ابوی, نماینــده کارگران 
در شــورای عالی کار در گفت وگو با خبرنگار 
اقتصــادی خبرگزاری تســنیم، با اشــاره به 
ابلاغ بخشــنامه مزد 14۰2 از سوی وزیر کار 
به اســتان ها گفته بود: کمک هزینه مســکن 
کارگران در راستای تســهیل تأمین مسکن 
کارگران از جمله حقوق قانونی کارگر در قانون 
کار است که برای سال 14۰2 در شورای عالی 
کار ماهیانه ۹۰۰ هزار تومان تعیین شد. قابلیت 
اجرای این مصوبه از ابتدای فروردین ماه است. 
وی بیان کــرده بود: به دلیل اینکه دســتمزد 
14۰2 در آخرین روز سال 14۰1 تعیین شد, 
وزیر کار بیان کرد که در اولین جلســه ســال 
14۰2 حق مســکن را برای تصویب به دولت 
ارائه می کند تا در هیئت وزیران  تأیید شــود، 
اما قابلیت اجرای این مصوبه از ابتدای فروردین 
ماه است. تا زمان تصویب این مصوبه در هیئت 
وزیران درصورتی کــه بنگاه های اقتصادی در 
سال جاری کمتر از ۹۰۰ هزار تومان پرداخت 
کنند مکلف به پرداخت مابه التفاوت از ابتدای 

سال جاری هستند.

اشتغالزایی مستقیم و غیر مستقیم افزایش یافت
برنامه احیای 8 هزار واحد در 

سال جاری
مطابق گزارش های ارائه شده از سوی دولت 
در سال گذشــته بیش از42۰۰واحد تعطیل 
و نیمه فعال احیا شــد که از این طریق برای 
حدود 1۰۰هزار نفر به صورت مستقیم و غیر 

مستقیم اشتغالزایی شد.
یکی از اقدامات دولت ســیزدهم برای ایجاد 
اشــتغال و رونق تولید  نهضت ملــی احیا و 
راه اندازی مجدد واحدهای تولیدی و صنعتی 
راکد و غیرفعال یا افزایش ظرفیت تولید، رفع 
مشکلات و اعطای تســهیلات است. مطابق 
گزارش امیرحسین مدنی, نماینده دولت در 
نهضت احیای واحدهای اقتصادی قرار است 
برای سال 14۰2 حدود 8هزار واحد تعطیل و 

نیمه تعطیل احیا شود.
مدنی با اشاره به شعار سال مبنی بر رشد تولید 
و اشاره رهبر معظم انقلاب در سخنان نوروزی 
به احیای چند هزار واحد تعطیل و نیمه فعال 
گفت: برنامه ما برای سال جدید احیای 8هزار 
واحد دیگر است که مجموعا در 2 سال بتوانیم 

حدود 12هزار واحد را احیا کنیم.
وی افزود این احیاها در شــرکت های دانش 
بنیان، صنعتی و تولیدی، کشاورزی، خدماتی 
و معدنی توسط دســتگاههای مختلف مثل 
صندوق کارآفرینی امید، شرکت شهرک های 
صنعتی وزارت صمت، بنیاد برکت، بســیج، 
صندوقهای سرمایه گذاری خصوصی و بخش 
خصوصی با حمایت نهضت احیای واحدهای 

اقتصادی صورت خواهد گرفت.
وی با بیــان اینکه یکی از سیاســت هایی که 
دولت سیزدهم دنبال می کند بحث سرمایه 
گذاری در بخش صنعت و اقتصاد است، افزود: 
یکی از راهکارهای اصلی بــرای این منظور، 
احیای واحدهاو سرمایه های غیر فعال و نیمه 

فعال در بخش های مختلف کشور است.
مدنی اضافه کرد: در کشور تعداد بسیار بالایی 
از واحد های تعطیل و نیمه تعطیل وجود دارد 
که بخشی از آن ها با سرمایه های اندکی احیا 
می شد. در سال گذشته بیش از 42۰۰واحد 
تعطیل و نیمه فعال احیا شد که از این طریق 
برای حدود 1۰۰هزار نفر به صورت مستقیم و 
غیر مستقیم اشتغالزایی شد و حدود 8۰هزار 

میلیارد تومان سرمایه نیز احیا شد.

اخبار

فرزیــن گفت: بــا هدف 
افزایش مبادلات با استفاده 
از ارز های محلی، درصدد 
گسترش پیمان های پولی با 
کشور های منطقه هستیم. 
فرزین رئیس کل بانک مرکزی درخصوص اقدامات 
لازم برای تحقق شــعار ســال گفت: انضباط مالی 
دولت، کنترل اضافه برداشــت بانک هــا، هدایت 
هدفمند نقدینگی به سمت بازار های مولد، تامین 
مالی غیرتورمی تولید بدون فشــار به منابع بانکی 
و اتخاذ سیاســت خارجی مناسب ازجمله الزامات 

تحقق شعار سال است.
رئیس کل بانک مرکزی با تاکید بر اجرای پیمان های 
پولی گفت: با هدف افزایش مبادلات با اســتفاده 
از ارز هــای محلی، درصدد گســترش پیمان های 
پولی با کشور های منطقه هستیم و در این زمینه، 
اتحادیه پایاپای آسیا که در حال حاضر متشکل از 
۹ عضو است تقویت خواهد شد و اعضای آن افزایش 
خواهد یافت. همچنین، در این نشست اصلاحات 
پیشنهادی در رابطه با »دستورالعمل گواهی اعتبار 
مولد )گام(« بحث و بررســی و دیدگاه های فقهی 
پیرامون این موضوع مطرح شــد و اعضای شورای 
فقهی نظرات خود را در این خصوص مطرح کردند.

شــایان ذکر اســت شــورای فقهی بانک مرکزی 
عالی ترین نهاد در زمینه نظارت شــرعی و انطباق 
با شــریعت در نظام بانکی کشور محسوب می شود 
که وظیفه پایش اسلامی بودن فعالیت های بانک ها 
و مؤسســات اعتباری غیربانکــی را برعهده دارد. 
این شــورا طبق ماده )16( برنامه ششــم توسعه 

اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی جمهوری اسلامی 
ایران تأسیس شده است. مصوبات جلسات »شورای 
فقهی بانک مرکزی« به منظــور آگاهی مخاطبان 
در ذیل قســمت »قوانین و مقــررات«، زیر منوی 

»مصوبات شورای فقهی« قرار گرفته است.
رئیس کل بانک مرکزی با تاکید بر اینکه برنامه های 
مربوط به »مهار تورم و رشــد تولیــد« با همکاری 
تمامی دستگاه های ذیربط در دولت طراحی شده 
است، گفت: با برنامه ریزی منظمی که وجود دارد، 
قطعا تورم در ســال جاری به ســطوح پایین تری 
هدایت می شود و رونق در بخش های تولیدی هم 
محقق خواهد شــد. محمدرضا فرزین با اشاره به 
نامگذاری سال جاری به عنوان »سال مهار تورم و 
رشد تولید« اظهار کرد: تحقق هدف مهار تورم در 

گرو کنترل نقدینگی، مهار افزایش هزینه های دولت 
و اتخاذ سیاست های مالی و خارجی مناسب است.

وی با بیان اینکه در زمینه تورم، نقش اصلی را بانک 
مرکزی عهده دار است، تاکید کرد: سال هاست تورم 
به موضوعی مزمن در اقتصاد ایران بدل شده است و 
تمام حاکمیت باید برای مهار آن کمک کنند؛ البته 
درباره نقدینگی هم معتقدیم که باید این شاخص 
بصورت هدفمند به ســمت بازارهای مولد هدایت 
شــود تا آثار آن در مهار تورم و تحقق رشــد تولید 

مشاهده شود.
رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به تاکید رهبری 
درمورد سیاست خارجی، گفت: معتقدم سیاست 
خارجی مناســب به کارآمدی سیاست های اتخاذ 
شــده در بازار ارز و پول و بهبــود انتظارات تورمی 

کمک می کند و نمی توان این امر را نادیده گرفت؛ 
ضمن اینکه در مهار تورم نیز به سیاست پولی و مالی 
مناسب نیاز داریم و در این باره ضروری است تأمین 

مالی دولت غیرتورمی باشد. 
فرزین در ادامه با تاکید بر ضرورت اصلاح نظام بانکی 
تصریح کرد: عدم کفایت ســرمایه، ناترازی ناشی از 
اضافه برداشت، مشکلات ســهامداری و مدیریتی از 
جمله مشکلاتی است که عمده بانک ها سالهاست با 
آن مواجه هستند و باید در فرآیند اصلاح نظام بانکی، 
حساسیت و دقت و صراحت در برخورد را در دستور کار 
قرار داد تا کنترل نقدینگی و مهار تورم نیز بدست بیاید. 
بنابراین به طور جدی باید به مسائل بانک ها ورود کنیم 

و نظارت و مقررات گذاری لازم را داشته باشیم.
رئیس کل بانک مرکزی مهار تورم و حمایت عملی 
از بخش های مختلف تولید را سیاست قطعی بانک 
مرکزی در ســال 14۰2 اعلام کرد و گفت: ثبات 
اقتصادی در دستور کار جدی دولت و شبکه بانکی 
کشــور اســت. محمدرضا فرزین، رئیس کل بانک 
مرکزی گفت:  بانک مرکزی در تداوم سیاست های 
خود در جهت انضباط پولی شــبکه بانکی، کاهش 
اتکای دولــت به منابــع بانک مرکــزی و کنترل 
نقدینگی و پایه پولی؛ مهار تورم را در دســتور کار 
جدی خود در سال 14۰2 دارد، همچنین در سایه 
تدابیر ویژه ای که در حوزه دیپلماســی اقتصادی و 
سازماندهی جدید برای کنترل بازار ارز، امید داریم 
شاهد کاسته شدن نوسان نرخ ارز و منطقی شدن 
انتظارات تورمی باشــیم و از این طریق  پیام ثبات 
اقتصادی را به فعالان اقتصادی مخابره کنیم؛ قطعا 
سال 14۰2 سالی دشوار برای سوداگران ارز و قاچاق 
کالا و البته تقویت حمایت ها از بخش واقعی اقتصاد 

و تولید خواهد بود .

اتحادیه پایاپای آسیا تقویت خواهد شد

گسترش پیمان های پولی با کشور های منطقه 

ادامه روند افزایشی نرخ سود بین بانکی
نرخ سود ۲۳.۴۶ درصد شد

نرخ سود بین بانکی در هفته منتهی به چهارشنبه 16 
فروردین با افزایش نسبت به هفته گذشته به 2۳.46 
درصد رســید. گزارش جدید بانک مرکزی از نرخ 
سود بین بانکی نشان می دهد که این نرخ در هفته 
گذشته هم روند افزایشی را طی کرده و به 2۳,46 
درصد رسیده اســت. بنابراین، میانگین وزنی نرخ 
بهره بین بانکی از 2۳,۳6 درصد هفته قبل به 2۳,46 
درصد در هفته منتهی به 16 فروردین رسید. روند 
صعودی نرخ بهــره بین بانکی از بهمن ماه ســال 
گذشته آغاز شد؛ از هفته منتهی به ۳۰ آذرماه، نرخ 
سود بین بانکی وارد کانال 21درصدی شده و تا هفته 
منتهی به 1۹ بهمن ماه در همین کانال در نوسان 
بود ولی از 26 بهمن ماه این نرخ رکورد جدیدی در 
کانال 22درصدی به ثبت رساند و حالا این نرخ در 
کانال 2۳درصدی در نوسان است. بانک مرکزی در 
واکنش به افزایش نرخ سود بین بانکی، کریدور این 
نرخ را که پیش از این از 14 تا 22 درصد بود به 17 تا 
24 درصد افزایش داد، نرخ بهره بین بانکی اما بار دیگر 
به سقف کریدور جدید خود نزدیک می شود و باید 
دید که بانک مرکزی اجازه شکسته شدن این سقف 
را خواهد داد یا نه. ممکن است بانک ها در دوره های 
مالی کوتاه مدت روزانه یا هفتگی با کسری یا مازاد 
نقدینگی روبه رو شــوند. اگر بانکی دچار کسری 
نقدینگی شود، باید از طریق وام گرفتن آن را جبران 
کند تا به حالت تعادل برسد، برای اینکه بانک ها برای 
حل این مشکل به بانک مرکزی نیاز نداشته باشند، 
بازاری را به نام بازار بین  بانکی تشــکیل داده اند که 
در آن به یکدیگر وام دهند. اکثر وام های بین بانکی 
سررســید کوتاه مدت یک هفته ای یا کمتر دارند. 
وام دهی بانک ها به یکدیگر بر مبنای یک نرخ سودی 

است که به آن نرخ سود بین بانکی گفته می شود.

رشد ۳۵ درصدی تجارت ایران 
و آمریکا از ابتدای ۲۰۲۳

تجارت ایران و آمریکا در دو ماهه نخست سال جاری 
میلادی با رشد ۳5 درصدی نسبت به مدت مشابه 
سال قبل به ۹.6 میلیون دلار رسید. دفتر آمار آمریکا 
در تازه ترین گزارش خود اعلام کرد: مبادلات تجاری 
ایران و آمریکا در دو ماه نخست سال جاری میلادی 
به ۹.6 میلیون دلار رسیده است. مبادلات تجاری 
دو کشــور در دو ماهه 2۰2۳ با رشد ۳5 درصدی 
نسبت به مدت مشابه سال قبل مواجه شده است. در 
ماه های ژانویه و فوریه سال 2۰22 بالغ بر 7.1 میلیون 
دلار کالا بین دو کشور مبادله شده بود. بر اساس این 
گزارش در دو ماه نخســت 2۰2۳ ارزش صادرات 
آمریکا به ایران رشد ۳5 درصدی داشته است. در دو 
ماهه نخست سال 2۰22 بالغ بر 7 میلیون دلار کالا 
از آمریکا به ایران صادر شده بود که این رقم در مدت 
مشابه امسال به ۹.5 میلیون دلار افزایش یافته است. 
واردات آمریکا از ایران در دو ماهه امسال نیز فقط ۰.1 
میلیون دلار بوده که این رقم نسبت به مدت مشابه 
سال 2۰22 تغییری نداشته است. میزان تجارت 
ایران و آمریکا در مقایسه با کل مبادلات تجاری دو 
کشور با جهان رقم قابل توجهی نیست. ایران در بین 
مقاصد صادراتی آمریکا در دو ماهه 2۰2۳ رتبه 16۳ 
و در بین منابع تأمین کالاهای وارداتی این کشور 
رتبه 212 را به خود اختصاص داده است. بر اساس 
این گزارش صادرات آمریکا به ایران در دومین ماه 
سال جاری میلادی بیش از سه برابر شده و به 6.4 
میلیون دلار رسیده اســت. در فوریه سال قبل 2 
میلیون دلار کالا از آمریکا به ایران صادر شده بود. 
آمریکا در این ماه نیز ۰.1 میلیون دلار کالا از ایران 
وارد کرده اســت. آمریکا در فوریه سال 2۰22 نیز 

همین رقم کالا از ایران وارد کرده بود.

منابع لازم برای ارائه کالا برگ 
تامین شده است

رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: منابع لازم 
برای ارائه کالابرگ تامین شــده است و یارانه این  
کالابرگ ها، همان یارانه نقدی است. میرکاظمی 
رئیس سازمان برنامه و بودجه درباره ارائه کالابرگ 
الکترونیک و آخرین وضعیت اجرایی شــدن آن 
گفت: منابع لازم برای این کار تامین شده است. 
میرکاظمی گفت: یارانه این کالابرگ ها همان یارانه 
نقدی است که مردم دریافت می کنند، اما اگر کسی 
بخواهد از کالابرگ استفاده کند، یک ماه زودتر از 
حسابش می تواند برداشت کند و منابع اضافه تری 
وجود ندارد. رئیس سازمان برنامه و بودجه درباره 
این موضوع که کسانی که یارانه دریافت نمی کنند و 
اعتراض دارند اگر با دریافت یارانه شان موافقت شود 
می توانند از کالابرگ استفاده کنند، گفت: اگر پایگاه 
ایرانیان »آزمون وسع« را طبق قانون انجام دهد و 
مشمول باشند، می توانند دریافت کنند و کسانی 
هم که در آزمون وســع مشخص شــود برخودار 

هستند یارانه شان طبق قانون باید قطع شود.
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معاون شهرســازی و معماری شــهرداری 
تهران از افزایش 62 درصدی ساخت و ساز 
در بافت فرسوده در سال گذشته خبر داد و 
گفت: امسال نیز قرارگاه جهادی مسکن با دو 

هدف کار خود را دنبال می کند.
حمیدرضا صارمــی معاون شهرســازی و 
معماری شــهرداری تهران در آئین افتتاح 
افتتاح پــروژه دژباغ کن با بیــان اینکه 1۰ 
سال در رکود مســکن قرار داشتیم گفت: 
سال گذشته نیز سال ســختی را پشت سر 
 گذاشتیم و در سال گذشــته میزان صدور 

پروانه افزایش یافت.
وی ادامه داد: سال گذشته 62 درصد ساخت 
و ساز در بافت فرسوده افزایش یافت و امسال 
نیز قرارگاه جهادی مســکن با دو هدف کار 
خــود را دنبال می کند و در ابتــدا به دنبال 
تحویل واحدهای مسکونی کلنگ زنی شده 
 و در بخش دیگر به دنبال انعقاد تفاهم نامه ها 

هستیم.
 صارمی گفت: در راســتای ترویج و تشویق 

دانش بنیان فاز اول کارخانه ســیمان ری 
افتتاح شــد و امســال فاز دوم این کارخانه 
افتتاح خواهد شد همچنین پروژه بوستان 

ولایت نیز پیش خواهد رفت.
معاون شهرســازی و معماری شــهرداری 
تهران با اشــاره بــه طــرح بازآفرینی کن 
گفت: این طرح در مســیر تصویب است و 
علاوه بر این محله مســئله اسلام آباد، شن 
چاله های منطقــه 18، کوزه های آجرپزی 
منطقه 1۹ و ســاماندهی بخــش اعظمی 
از پادگان هــا در دســتور کار اســت.وی 
دربــاره محله الگــو بیان کــرد: 7 تا محله 
 الگــو و 48 هــزار واحد مســکونی اجرایی 

خواهد شد.
صارمــی با اشــاره بــه دژباغ کــن گفت: 
5۰ درصــد ایــن پــروژه پیش رفتــه بود 
و در دوره جدیــد مابقــی آن تکمیــل 
شــد این پروژه 4 هــزار متر زیــر بنا دارد 
 و منجــر بــه افزایــش ارزش بافــت کن 

خواهد شد.

درپی دیدار وزرای امور خارجه دو کشور ایران و عربستان، 
ازسرگیری روابط این دو کشــور در حوزه های مختلف 
سیاسی، اجتماعی و اقتصادی به صورت رسمی به جهانیان 
اعلام شد. به گزارش تسنیم، براساس توافقات انجام شده 
بین دو کشــور ایران و عربســتان، مقرر شــد دو کشور 
درجهت گسترش همکاری ها در همه زمینه ها اقدام کنند 

و گام های لازم به تدریج برداشته شود.
همچنین در مذاکرات مقامات این دو کشور  بر ضرورت 
تــلاش و توافق برای گســترش روابــط در زمینه های 
اقتصــادی در دو بخش دولتــی و خصوصی گفت وگو و 
تأکید شــد که موافقت نامه های موجود بین دو کشــور 
زمینه  قانونــی و حقوقی موجود را بــرای آغاز و تقویت 
این گونه فعالیت ها فراهم کرده اســت. براســاس گفته 
سخنگوی وزارت امور خارجه، قرار است هیئت های دولتی 
و خصوصی دو کشور در این زمینه با هم دیدار و زمینه های 
گسترش همکاری های تجاری و اقتصادی و همکاری در 

زمینه سرمایه گذاری مشترک را فراهم کنند،
موضوعی که با توجه به بازار 188 میلیارد دلاری واردات 
عربستان و همچنین پتانســیل بالای جذب سرمایه در 
حوزه های مختلف صنعت، معدن، گردشگری و کشاورزی 
در ایران، می تواند به عنوان یک اتفاق مهم برای توســعه 
اقتصادی دو کشــور شناخته شــود. در این خصوص با 
نگاهی به مزیت های موجود در دو کشور به نظر می رسد 

بزرگ ترین محصول گســترش روابط ایران و عربستان، 
بازگشایی هرچه بیشــتر راه های مبادلاتی برای تجارت 
و سرمایه گذاری خارجی دو کشور باشد. با نگاهی به آمار 
تجارت سال های دور این دو کشــور اسلامی، مشخص 
می شــود تجار ســعودی همواره به محصولات معدنی 
و فلزاتی ایران علاقه مند بوده انــد و با توجه به وضعیت 
جغرافیایی این کشــور، بازار محصولات غذایی آن نیز 

ظرفیت بالایی برای ورود شرکت های ایرانی دارد.
همچنین، باتوجه بــه برخورداری ایــران از نیروی کار 
تخصص یافتــه به خصوص در بخش خدمات پزشــکی 
و همچنین پتانســیل های ایجادشــده بــرای جذب 
توریسم درمانی در ایران، این گزینه نیز به عنوان یکی از 
بخش هایی شناخته می شود که می تواند تقاضای زیادی 
را از عربســتان به خود جذب کند. در بخش بوم گردی 
نیز، باتوجه به ظرفیت های بکر و برخورداری از شــرایط 
آب وهوایی متنوع، ایران می تواند به عنوان یکی از مقاصد 

گردشگری برای شهروندان عربستانی شناخته شود.
از طرف دیگر، بررسی سیاست های اقتصادی عربستان 
نشان می دهد دولت و بخش خصوصی این کشور تمایل 
زیادی برای سرمایه گذاری جسورانه و بلندمدت در صنایع 
کشورهای مختلف دنیا از خود نشان داده اند که با توجه به 
توافقات صورت گرفته می توان انتظار داشت زمینه ورود 

سرمایه از جانب این کشور به ایران نیز مهیا شود.

سخنگوی ســازمان تعزیرات حکومتی گفت: 
ســال گذشــته در خصوص تخلــف فروش 
بلیط هواپیما حدود ۳۹ فقره پرونده تشــکیل 
شد.محمدعلی اســفنانی، سخنگوی سازمان 
تعزیرات حکومتی گفت: امسال با توجه به اینکه 
طرح نظارتی نوروز با طرح ویــژه ضیافت ماه 
رمضان تلفیق شد، نسبت به سال های گذشته از 
هشتم اسفندماه کار را آغاز کردیم و تا پایان ماه 

رمضان ادامه خواهد داشت.
وی افزود: حدود 18۰ نفر از رؤســای شعب به 
مجموعه گشت های مشــترک اضافه شدند و 
تعداد کل گشت ها در هر روز حدود 5۰۰ واحد 
گشــتی بوده که حدود 1۰۰ واحد در تهران و 
مابقی در سایر استان ها انجام وظیفه می کردند. 
سخنگوی ســازمان تعزیرات حکومتی با بیان 
اینکه حدود 17 هزار و 2۳5 اکیپ گشــت در 
طول مدت اجرای طرح تا امروز اعزام شــدند 
گفت: حدود 118 هزار و ۳۰۳ مورد بازرســی 
داشتند و تعداد واحد های دارای تخلف ۳۰ هزار 

و 64۹ واحد بودند.
اسفنانی اظهار کرد: حدود 17 هزار و ۹5۰ فقره 
پرونده تشکیل شده که چهار هزار و ۳۰۹ فقره 
نصب بنر و پلمب واحد متخلف انجام شده است.

سخنگوی سازمان تعزیرات حکومتی گفت: در 
بحث اجرای احکام مجموع پرونده های وارده 1۳ 
هزار و 2۰6 پرونده وارده داشتیم و بیش از ۹ هزار 
پرونده حکم اجرا شده و مبلغ ریالی اخذ شده 
حدود یکصد میلیارد تومان بوده است. وی گفت: 
حدود 12۰ فقره پرونده در خصوص لاستیک 
خودرو تشکیل شده که معمولاً گران فروشی و 
احتکار بوده است و در خصوص کشف 52 هزار 
حلقه لاستیک خودرو در یک انبار که مطابق 
قانون حکم صادر و دستور عرضه لاستیک به 
بازار داده شــد که بین مصرف کنندگان توزیع 
شد.اسفنانی در خصوص تخلف خودروسازان 
گفت: تخلف خودروسازان عمدتاً گران فروشی، 
کم، فروشی و گاهاً تقلب است که رسیدگی و 
صدور حکم می شود. وی اظهار کرد: در بحث 
قیمت گذاری بلیت هواپیمایی یک مشــکلی 
وجود دارد که امیدواریم مجلس شورای اسلامی 
آن را در قالــب یک قانون مصــوب کند تا این 
سردرگمی در بحث قیمت گذاری بلیت هواپیما 
را شاهد نباشیم.اسفنانی اظهار کرد: آزادسازی 
قیمت بدان معنا نیست که قیمت بلیت هواپیما 
هیچ سقفی نداشته باشد و این مقررات حتی در 

دنیا نیز اعلام شده است.

اولین نماد قرارداد آتی شــمش طلا با سررسید 1۹ 
اردیبهشت 14۰2 در تابلوی بازار مشتقه بورس کالای 
ایران درج شــد؛ این معاملات از فردا،2۰ فروردین 
ماه آغاز می شــود. با راه اندازی قرارداد آتی شمش 
طلا، ســرمایه گذاران به جای خرید فیزیکی طلا که 
مشکلات و ریسک های متعددی از جمله نگهداری 
و حمل را به همراه دارد، می توانند وارد این قراردادها 
شــوند. با توجه به اندازه قرارداد آتی شمش طلا که 
معادل یک گرم اســت، افراد با سرمایه های خُرد نیز 
می توانند در این بازار سرمایه گذاری کنند و که زمان 
سررسید نخســتین قرارداد آتی نیز 1۹ اردیبهشت 
14۰2 خواهد بود. وجه تضمین قرارداد آتی شمش 
طلا که هر قرارداد آن معادل یک گرم طلاست، یک 

میلیون تومان در نظر گرفته شده است.
دارایی پایه قراردادهای آتی شــمش طلا، شــمش 
طلا اســت و تحویل قرارداد در قالب ابــزار گواهی 
سپرده انجام خواهد پذیرفت. شمش طلای مذکور 
توسط آزمایشــگاه معتبر عیارسنجی شده و توسط 
خزانه بانکی نگهداری می شــود و در بــازار گواهی 
سپرده شمش طلا قابل معامله بوده و حسب تقاضای 

دارنده گواهی سپرده از خزانه ترخیص خواهد شد. 
اصلی تریــن کارکرد قراردادهای آتی شــمش طلا، 
پوشش ریســک فعالان بازار طلا نسبت به تغییرات 
قیمت طلا در آینده اســت. ضمن اینکــه این ابزار 
امکان ســرمایه گذاری اهرمی را فراهم می کند و از 
این رو می تواند توســط فعالان بازار سرمایه جهت 
متنوع سازی ســبد ســرمایه گذاری و بهره بردن از 
نوسانات بازار طلا مورد اســتفاده قرار گیرد. عموم 
افرادی که تمایل به سرمایه گذاری در بازار طلا دارند 
نیز امکان حضور در این بازار و کســب منفعت بدون 
درگیر شدن در مبادله فیزیکی طلا را خواهند داشت.

فعالیت در بازار قراردادهای آتی شمش طلا با استفاده 
از کد بازار مشــتقه بورس کالا امکان پذیر اســت و 
اشخاصی که پیش از این در بازار مشتقه بورس کالا 
فعال بوده اند و دارای کد معاملاتی فعال هســتند، 
امکان فعالیت در بازار قراردادهای آتی شــمش طلا 
را خواهند داشــت. ســایر متقاضیان نیز با تماس با 
کارگزاران و مراجعه به ســایت کارگــزاران امکان 
دریافت کد معاملات مشــتقه و فعالیت در بازارهای 

قراردادهای آتی و اختیار معامله را خواهند داشت.

سخنگوی وزارت صمت از تحویل 45۰ هزار دستگاه خودرو وارداتی از 
این هفته خبر داد. امید قالیباف گفت: تا پایان ساعت کاری هفته جاری 
هیچ اطلاعاتــی در خصوص افزایش قیمت شــورای رقابت به وزارت 
صمت ارسال نشده است. این شورا تصمیم به افزایش قیمت خودرو در 
کارخانه داشته، لذا باید اطلاع رسانی دقیق در این خصوص انجام دهد.

او گفت: امســال تقاضای خرید ۹۰۰ هزار دســتگاه خودرو در طرح 
یکپارچه عرضه خودرو تعیین تکلیف شد و حدود 4۰۰ هزار دستگاه 

خودرو نیز تعهد معوق خودروسازان برای سال 14۰1 است.

به گفته ســخنگوی وزارت صمت، جمع این مقدار نشــان از عرضه 
یک میلیون و ۳۰۰ هزار دســتگاه خــودرو به بازار را امســال دارد، 
این درحالی اســت کــه برنامــه تولید یــک میلیــون و 6۰۰ هزار 
دســتگاه خودرو توســط وزارت صمت اعلام شده اســت؛ بنابراین 
در پایــان خردادماه نوبــت دوم طرح یکپارچه عرضه خــودرو انجام 
 خواهد شد، شــاید این انتقادات نســبت به برنامه های وزارت صمت 

صحیح نباشد.
قالیباف درباره اینکه محصولات خودرو ها سازی ها در این طرح با چه 

قیمتی به دست مشتریان می رسد؟ گفت: وزارت صمت اعلام کرد که 
قیمت عرضه خودرو های طرح مذکور، قیمت روز شورای رقابت است. 
زیرا این شورا می تواند هر سه ماه یکبار قیمت خودرو ها را با بررسی و در 

صورت لزوم بروز رسانی کند.
او گفت: در هفته آتی 45۰ دستگاه خودرو وارداتی به مشتریان تحویل 
می شود، شــاید در ابتدا تعداد عرضه کم یا مدل ها محدود باشد، اما تا 
پایان اردیبهشــت ماه یا ابتدا خردادماه تعداد عرضه بیشتر و مدل ها 

متنوع تر خواهد شد.

افزایش ۶۲ درصدی ساخت وساز در بافت فرسوده

محکومیت ۱۰ تا ۳۰ میلیاردی ۷ شرکت متخلف هواپیماییبازار وارداتی ۱۸۸ میلیارد دلاری عربستان در دست ایرانی

راه اندازی معاملات قراردادهای آتی شمش طلا در بورس 

۴۵۰ هزار دستگاه خودرو وارداتی تحویل داده می شود

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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رئیس بنیاد ملی گندمکاران خاطر نشــان کرد: قیمت پیشنهادی 
خرید گنــدم کیلویی 17 هزار تومــان، قابل دفــاع و برپایه هزینه 
تمام شده تولید به دست آمده اســت. اعضای کمیسیون کشاورزی 
مجلس، قول داده انــد در خصوص تامین اعتبــار و نقدینگی خرید 
گندم با این نرخ، متممی در بودجــه 1402 در نظر بگیرند که اگر 
 این اتفاق رخ ندهد بدون تردید خریــد تضمینی گندم کاهش پیدا 

خواهد کرد.
عطاءالله هاشــمی با بیان اینکه گندمکاران خواهان واقعی شــدن 
نرخ خرید تضمینی گندم هســتند، گفت: فصل برداشت گندم در 
استان های سیستان و بلوچستان و بوشهر آغاز شده است اما از هفته 
آینده خرید انبوه شکل منظمی به خود می گیرد. از آنجایی که نرخ 
خرید تضمینی گندم در سال جاری هنوز تعیین نشده است خریدها با 
قیمت سال گذشته انجام می شود اما هر قیمتی که برای امسال تعیین 

شود مابه التفاوت آن را دولت به کشاورزان پرداخت خواهد کرد.
وی از نارضایتی کشــاورزان از قیمت  احتمالی خرید گندم از سوی 
دولت خبر داد و افزود: کشاورزان کمپین های تشکیل و تعداد قابل 
توجهی امضا جمع کردند. اعتراض آنها طبیعی است چراکه خواهان 
تغییر قیمت و منطقی شدن نرخ خرید هســتند. پیش از آغاز سال 
جدید بنیاد ملی گندمکاران از وزیر کشاورزی تقاضای تشکیل جلسه 
فوق العاده درخصوص تجدید نظر دربــاره نرخ گندم را کرده بود اما 
تداخل جلسات پایانی سال تشکیل این جلسه را به تعویق انداخت از 

این رو مجبور به نگارش نامه به رییس جمهور شدیم.
رئیس بنیاد ملی گندمکاران با اشــاره به موافقت اعضای کمیسیون 
کشاورزی از آنالیز قیمت پیشنهادی نرخ خرید گندم، تصریح کرد: 

قیمت پیشنهادی خرید گندم کیلویی 17 هزار تومان، قابل دفاع و 
برپایه هزینه تمام شده تولید به دست آمده است. اعضای کمیسیون 
کشاورزی مجلس، قول داده اند در خصوص تامین اعتبار و نقدینگی 
خرید گندم با این نرخ متممــی در بودجه 1402 در نظر بگیرند که 
اگر این اتفاق رخ ندهد بدون تردید خرید تضمینی گندم کاهش پیدا 

خواهد کرد.
به گفته رئیس بنیاد ملــی گندمکاران؛ عدم خرید گندم از ســوی 
دولت احتمال قاچاق و ســرازیر شــدن گندم خوراک انســان به 
مراکز پــرورش دام و طیور را افزایــش می دهد و دوبــاره ایران به 
یکی از بزرگتریــن واردکنندگان گندم در دنیا تبدیل خواهد شــد 
البته مشــروط بر اینکه بتوانیم خرید کند. هاشمی تاکید کرد: اگر 
بارندگی های در هفته هــای باقی مانده از فروردین و اردیبهشــت 
در مناطق شمال و غرب خوب و متوسط باشــد به نظر می رسد در 
ســال جاری حدود 10.5 تا 11 میلیون تن گندم برداشت کنیم که 
 اگر قیمت خرید گندم اصلاح نشــود بدون تردید خرید کاهش پیدا 

خواهد کرد.
وی در پاسخ به این پرســش که آیا دولت با خرید گندم کیلویی 17 
هزار تومان موافقت خواهد کرد؟ گفت: دولت مجبور است که با این 
نرخ موافقت کند و باید این نرخ را بپذیرد. کیلویی 17 هزار تومان بر 
پایه هزینه های تولید اســت مطابق با گزارش های مرکز آمار و بانک 
مرکزی تورم سال گذشته 46.5 درصد بود و هزینه های تولید با این 
تورم 50 درصد افزایش پیدا کرده اســت و اگــر دولت می خواهد از 
مصرف کنندگان حمایت کند باید خودی نشان بدهد و از جیب اش 
خرج کند. به بیــان دیگر اگر دولــت در پی امنیــت غذایی پایدار 

به خصوص در محصول اســتراتژیکی مانند گندم است باید الزامات 
این امینت را فراهم کند.

وی با تاکید بر جلب رضایت کشــاورزان از نــرخ تضمینی خرید در 
سال گذشته، خاطر نشان کرد: خرید گندم کیلویی 11 هزار و 500 
تومان توانست رضایت کشاورزان را جلب کند که اگر با خرید گندم 
کیلویی 17 هزار تومان موافقت شود در نهایت 20 درصد سود عاید 

کشاورزان خواهد شد.
عضو شورای قیمت گذاری گندم افزود: مصوبه شورا در حکم مصوبه 
هیات دولت است و باید اجرایی شود و هم اکنون این شورا در مرحله 
هماهنگی با دولــت و مجلس برای تعیین قیمت اســت. امیدواریم 
که سازمان برنامه بودجه نرمش نشــان بدهد و الزامات خرید گندم 

کیلویی 17 هزار تومان را فراهم کنند.
 هاشمی با اشــاره به شــعار افزایش تولید و مهار تورم، اضافه کرد: 
افزایش تولید در گرو فراهم کردن الزامات تولید است نتیجه افزایش 
تولید داخلی مهار تورم اســت؛ دولت خواهان مهار تورم است و باید 

برای کنترل آن هزینه کند.
رئیس بنیاد ملــی گندمکاران در پایان خاطر نشــان کرد: ســال 
گذشــته 2میلیون و 500 هزار تن گندم وارد کشور شد که به نظر 
بنده، کشــور به این حجم گندم وارداتی نیاز نداشت. ایران با تولید 
11 میلیون تن گندم به راحتی اداره می شــود آمار نیاز کشــور به 
14 میلیون تن گندم در ســال انحراف دارد و در آن منافع شخصی 
نهفته اســت. ســالیانه به 8 میلیون تن گندم در بخش خبازی، 1 و 
 نیم میلیون تن برای صنــف و صنعت و 1 و نیــم میلیون تن برای 

بذر نیاز داریم.

نرخ پیشنهادی خرید گندم ۱۷ هزار تومان

نیاز کشور به ۱۴ میلیون تن گندم، درست نیست
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سرپرســت اداره کل استاندارد اســتان تهران با 
تاکید براینکه مقابله با کم فروشی از اولویت های 
کاری ســازمان ملــی اســتاندارد ایران اســت، 
 گفت: محاسبه وزن جعبه با شــیرینی، مصداق 

کم فروشی است. 
به گــزارش اداره کل اســتاندراد اســتان تهران، 
"محمدحسین طاهری" اظهار داشت: در راستای 
اجرای این سیاست  و برنامه  سازمان ملی استاندارد 
ایران، این اداره کل نیز با اصناف استان مکاتباتی را 
داشته و درباره خالص فروشی اطلاع رسانی لازم را 
به صنف متبوع و به ویــژه اتحادیه صنف قنادان و 

شیرینی فروشی ها انجام داده است.
وی با اشــاره به اینکه در جریان بازرسی های ویژه 
ایام عید )طرح عیدانه( و مــاه مبارک رمضان که 
توسط بازرسان اســتاندارد انجام شد، در بیشتر 
مراجعات انجام شــده در قنادی ها، کم فروشی و 
عدم خالص فروشی مشاهده شده است، ادامه داد: به 
قنادی ها و شیرینی فروشی ها تذکر داده می شود که 
در صورت عدم خالص فروشی شامل محاسبه وزن 
جعبه و سینی، مرتکب جرم شده و پرونده ایشان 
با ارســال به مراجع ذیصلاح، جهت طی مراحل و 

برخورد قانونی، پیگیری خواهد شد.
طاهری خاطرنشان کرد: تاکنون پرونده 26 قنادی 
متخلف به سازمان تعزیرات حکومتی ارسال شده و 

پرونده چند قنادی صاحب نام و شناخته شده شهر 
تهران نیز به مراجع مربوطه برای برخورد قانونی 
ارسال شد. این مقام مسوول همچنین از شهروندان 
تهرانی خواســت با مطالبه گری هنگام خرید از 
مراکز مذکور از فروشندگان شیرینی بخواهند که 

خالص فروشی را رعایت کنند.
وی یادآور شد: وسایل توزین و ترازوها باید برچسب 
آزمون دوره ای داشته باشــند و این برچسب در 
معرض دید خریــدار قرار داشته باشــد. طاهری 
تاکید کرد: مشتریان از خرید محصولات مشمول 
استاندارد اجباری فاقد نشان استاندارد در این مراکز 
خودداری کنند. وی ادامه داد: جعبه های مقوایی 
شــیرینی و ســینی های زیر آن باید حتما دارای 
نشان استاندارد باشد و در صورت مشاهده نشان 
استاندارد، کد 10 رقمی درج شده زیر نشان را به 
سامانه پیامکی 10001517 ارسال کرده و از اعتبار 

آن اطمینان حاصل کنند.
سرپرســت اداره کل اســتاندارد اســتان تهران 
بیان داشت: شهروندان می توانند در صورت مشاهده 
هرگونه تخلف از این دست، مراتب را با شماره های 
تلفنــی 1517 و 4۹۹8۳۳00 و یا بــا مراجعه به 
سایت سازمان ملی اســتاندارد ایران، قسمت میز 
خدمت - سامانه ملی رسیدگی به شکایات به آدرس 

WWW.INSO.GOV.IR اطلاع دهند.

مدیرعامــل شــرکت فرودگاه هــا و ناوبری 
هوایی ایران از اضافه شــدن حدود 40 فروند 
هواپیما به خطوط هوایی کشــور در ســال 
گذشــته خبر داد و گفت: به تناسب افزایش 
تعداد هواپیماها بایــد فرودگاه ها را مجهزتر 
و پارکینگ های هواپیما، ترمینال ها و عوامل 
پروازی فرودگاه را توسعه، گسترش و بهسازی 
دهیم. »حمیدرضا ســیدی« بــا بیان اینکه 
شــرکت فرودگاه ها تصمیم گیرنده در مورد 
افزایش تعداد هواپیماها و مدل آنها نیســت، 
افزود: با این حال برنامه توسعه ناوگان و توسعه 
زیرســاخت فرودگاهی در تعامل با هم قرار 

دارند.
وی ادامــه داد: بخــش خصوصــی و دولتی 
متقاضی ورود هواپیما به کشور است تا تعداد 
ناوگان را افزایش دهند، اما این صنعت نزدیک 
به 40 سال است که تحت تحریم های ظالمانه 
و سرســختانه دشــمنان قرار دارد و دانش 
ســاخت هواپیما غالباً در اختیار چند کشور 
غربی قرار داشــته که دانش آن را در اختیار 
دیگر کشــورها قرار نمی دهنــد. مدیرعامل 

شــرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران با 
بیان اینکه فروش و عرضه هواپیما به کشــور 
ما به دلیل تحریم های آمریکا ممنوع اســت، 
گفت: ســعی کرده ایم به واسطه دانشمندان 
غیور و به همت بلنــد آنها صنعت هواپیمایی 
کشور را ســرپا نگه داریم  و بخش خصوصی و 
دولتی از هرجایی که توانسته نیازمندی ها را 

تامین کرده است.
ســیدی در مورد قیمت بلیــت هواپیما نیز 
تصریح کــرد: نرخ بلیت هــای هواپیمایی به 
شــرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی مربوط 
نمی شود، بلکه شــرکت های هواپیمایی در 
تعیین نرخ دخیل هســتند. وی توضیح داد: 
شــناور شــدن نرخ بلیت هواپیمایی مصوبه 
ســال ۹5 بوده که یک تصمیم منطقی بود، 
اما وقتی عرضه و تقاضا متعادل نباشــد این 
مسائل پیش می آید و باید فاصله بین عرضه 
و تقاضا را کنترل کنیم. مدیرعامل شــرکت 
فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران گفت: شرایط 
فعلی به گونه ای است که نه برای شرکت های 
هواپیمایی مقرون به صرفه بوده نه مسافران، 

چون بــازار دســت دلال ها افتاده اســت و 
عامل گرانی آنها هســتند. امیدواریم شرایط 
به گونه ای شود تا هم هواپیماها به روزتر شوند 

و هم تعداد پروازها بیشتر شود.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان 
اینکه تعداد پروازهای نوروزی امسال نسبت 
به ســال گذشــته 20 درصد افزایش داشته 
اســت، گفت: در تلاش هســتیم تا کیفیت 
خدمات هوایی و فرودگاهی به مســافران را 
افزایش دهیم. امســال برای اولین بار تمام 
اختیارات رئیس سازمان هواپیمایی کشوری 
و مدیرعامل شرکت فرودگاه ها را به مدیران 
فرودگاه ها تفویض شد و آنان موظف بودند از 
تاخیرات پروازها جلوگیری کرده و در صورت 

تاخیر به مسافران پاسخگو باشند.
ســیدی اضافه کرد: شــاید نتوان از برخی 
تاخیرات احتمالی جلوگیری کــرد، اما باید 
اطلاع رسانی کامل انجام شود و اگر نمایندگان 
شرکت های هواپیمایی پاسخگو نباشند عذر 
آنان را خواهیم خواست و هیچ کس حق ندارد 

که نسبت به مسائل بی تفاوت باشد.

یک کارشــناس حوزه انرژی گفت: اگر تحریم لغو شود و 
شرایط ایران روبه راه شــده و ارتباطمان با کشورهای دنیا 
برقرار شود؛ مســلما عراق برای جذب ســرمایه و حضور 
شــرکت های بزرگ نفتی قابل مقایســه با ایران نخواهد 
بود. مرتضی بهروزی فر دربــاره قراردادهای نفتی عراق با 
شرکت های بزرگ و برنامه های تولید بلندپروازانه و تاثیر آن 
بر تولید و بازار ایران اظهار داشت: عراق بعد از سال 200۳ و 
فروپاشی دولت صدام و افتادن روی ریل توسعه و پیشرفت 
از تمام امکانات و شرکت های معتبر دنیا استفاده می کند تا 
تبدیل به یک کشوری شود که متناسب با ذخایری که دارد 
جایگاه خود را بالا ببرد و خود را به عنوان یک تولیدکننده 

بزرگ در دنیا معرفی کند.
وی افزود: عراق در این مدت جای دومی ایران را در اوپک از 
آنِ خود کرد، به طوری که اکنون ایران تبدیل به پنجمین 
کشور تولیدکننده در اوپک شده است و باوجود اینکه میزان 
ذخایر این کشور روی کاغذ از ما کمتر است اما باتوجه به 
دسترسی به تکنولوژی و تجهیزات و دانش فنی روز برنامه 
دارد که تولید خود را بشدت اضافه کند هرچند به عربستان 
نخواهد رســید ولی فاصله خود را با ایــران تا حد زیادی 
افزایش می دهد، عراق کشــوری است که هرچند اکنون 
نیاز به واردات گاز از ایران دارد اما پیش بینی می شود تا ۳،4 

سال آینده نه تنها نیاز به واردات نداشته باشد، بلکه تبدیل 
به کشــور صادرکننده گاز به صورت ال ان جی احتمالا به 

بازارهای اروپایی هم بشود.
این کارشناس حوزه انرژی با اشاره به تاثیر افزایش تولید 
عراق بر ایران تصریح کرد: هــر قدر حجم تولید بقیه رقبا 
بیشتر شود جا برای دیگر کشــورها تنگ تر خواهد شد، 
بنابراین اگر مشکل تحریم حل شود و ایران بخواهد نفت 
خود را وارد بازار کند مسما با وجود رقبای سرسخت کار 
دشــواری پیش رو خواهد داشــت، از طرف دیگر در نظر 
داشته باشیم که عراق کشوری است که 8 سال با ایران در 
جنگ بوده بنابراین هر قدر تقویت شده و قدرتمندتر شود 
و جایگاه خود را در بازار نفت ارتقا دهد، در آینده می تواند 
برای ما از نظر امنیتی مشکل ساز شود. چون الزاما در روی 
همین پاشنه امرزو نمی چرخد که به یاد داشته باشند ما در 
مبارزه با داعش و بازســازی کشورشان و بسیاری مسائل 

دیگر کمک کردیم.
وی در ادامه با اشاره به شرایط بعد از تحریم ایران در رقابت 
نفتی با عراق گفت: اگر تحریم لغو شود و شرایط ایران روبه راه 
شده و ارتباطمان با کشورهای دنیا برقرار شود؛ مسلما عراق 
برای جذب سرمایه و حضور شرکت های بزرگ نفتی قابل 
مقایســه با ایران نخواهد بود، چون ایران هم دسترســی 

بیشتری به آب های آزاد دارد و از طرفی هم کشوری است 
با جمعیت بیشتر و امکانات بهتر، همچنین در نظر داشته 
باشیم عراق کشوری است که فرقه و عشیره گرایی در آن 
بشدت رواج دارد و زمینه برای رشد عقاید افراطی بیشتر 
است. اما در هر حال در شــرایط فعلی قطعا عراق ترجیح 
داده می شود. بهروزی فر خاطرنشان کرد: در هر حال باید 
گفت عراق برای رسیدن به 7 تا 8 میلیون بشکه تولید در 
روز مشکل چندانی نخواهد داشت و حتی برنامه هایی در 
دســت اجرا دارد که تبدیل به صادرکننده بزرگ گاز هم 

تبدیل بشود.
وی بیان داشت: متاســفانه عراق جای ایران را به عنوان 
دومین تولیدکننده گرفته و فعلا این جایگاه را حفظ خواهد 
کرد زیرا وقتی کشوری زودتر وارد بازار می شود راحت تر 
فروش داشته و مشتری های پر و پا قرص تری خواهد داشت، 
حال که ما چند سال از بازار دور بوده ایم و در صورت بازگشت 
قرار نیست همان شرکت و کشورهای قبلی دوباره از ما خرید 
کنند، زیرا بالاخره جای ما را گرفته اند و برای ورود مجدد باید 
استراتژی خاص خودمان را داشته باشیم، بنابراین مسلما 
بازاریابی در رقابت با تولیدکنندگان قدرتمندتر و یا عراقی 
 که به تولید 7 میلیون بشکه در روز می رسد برای ما حتی 

با 5 میلیون بشکه تولید هم بسیار سخت خواهد بود.

یک کارشناس بازار سرمایه 
با بیان اینکه بازار سرمایه 
بــا تصمیمــات درســت 
دولت ســیزدهم به فضای 
باثبات تری دســت یافته 
است، گفت: تســهیل فضای کسب و کار و تصویب 

قوانینی مانند کاهش قوانین مالیات تولید اثر زیادی 
در سودآوری شــرکت ها و اقبال به افزایش تولید 
داشته اســت و روند صعودی بورس تا پایان سال 

پیش بینی می شود.
»حمیدرضا جیهانی« به بازگشت روزهای خوش به 
بورس و کمک دولت در بهبود روند فعلی معاملات 
بورس اشــاره کرد و افزود: بازار ســرمایه همچون 
دماسنج اقتصاد کشور عمل می کند؛ در این راستا 

رشد و گشایش های اقتصادی که طی 2 سال اخیر 
با کمک دولت سیزدهم به دســت آمده، منجر به 
رونق و شکوفایی اقتصادی شرکت ها و ارتقای آنها 
در حوزه فعالیتشان شده اســت. وی خاطرنشان 
کرد: به تبع اجرای چنیــن اقداماتی باعث افزایش 
رشد و سوددهی این شرکت ها و تاثیرگذاری آنها بر 

معاملات بازار سرمایه شد.
جیهانی تاکید کرد: از سوی دیگر در پی اقدامات و 

رفتارهای کاسب گرایانه ای که دولت دوازدهم در 
قبال سرمایه گذاران و فعالان بازار سرمایه داشت و 
مسوولان در آن دوره به این سمت رفتند تا مردم را 
از طریق تبلیغات اغواگرایانه به سمت بورس سوق 
دهند که نتیجه چنین اتفاقی را در ریزش شاخص 

بورس در مرداد ماه ۹۹ شاهد بودیم.

بازگشت اعتماد از دست رفته به بازار سرمایه
این کارشناس بازار سرمایه معتقد است که به دنبال 
چنین اتفاقی شاهد ایجاد یک فضای بی اعتمادی 
شدید در بین ســرمایه گذاران بودیم که به مراتب 
تحت تاثیر چنیــن اتفاقی زمینه خروج ســرمایه 
آنها از بازار فراهم شــد. وی اظهار داشت: با توجه 
به ایجاد چنین فاجعه ای در بازار سهام اما طی یک 

سال گذشته با کمک رفتار و اقدامات درست دولت 
سیزدهم و ســازمان بورس، اعتماد از دست رفته 
به مرور به بازار بازگشــت و اقبال دوباره ای در بین 
سهامداران برای سرمایه گذاری در بورس ایجاد شد.

جیهانی خاطرنشان کرد: هر چند اکنون روند ورود 
پول های ســهامداران حقیقی در بورس چشمگیر 
نیســت، اما بهبود روند بازار حاکی از آن است که 
دیگــر بی اعتمادی هــای چندان زیــادی در بین 
سهامداران وجود ندارد و نشانه آن عدم رفتار، فروش 
و خروج های هیجانی از سوی سهامداران تحت تاثیر 

انتشار اخبار مهم و تاثیرگذار سیاسی است.

ایجاد فضای ثبات در بــورس با کمک 
تصمیمات درست دولت

این کارشناس بازار ســرمایه تاکید کرد: این اتفاق 
نشان از آن دارد که بازار سرمایه با کمک تصمیمات 
درست دولت سیزدهم به فضای باثبات تری دست 
یافته و از ترس و واهمه ای که در بازار و تحت تاثیر 
اقدامات اشتباه دولت دوازدهم رخ داده دور شده ایم. 
وی افزود: نکته دیگر این اســت که بازار ســرمایه 
اکنون به سقف قبلی خود رســیده و این امر توجه 
فعالان بازار را جلب و منجر به ورود سرمایه هایشان 

در بورس شد.

شاخص بورس نمایی از کلیت بازار است
جیهانی با بیان اینکه باید به این موضوع توجه کرد 
که رشد شاخص بورس و رسیدن به سقف قبلی به 
این معنا نیست که ضرر و زیان کلی سهامداران در 
بازار جبران شده باشد، گفت: شاخص بورس نمایی 
از کلیت بازار اســت و پرتفوی افراد هنوز جا برای 

جبران ضرر و زیان دارد.
این کارشــناس بازار ســرمایه اظهار داشت: نکته 
دیگر این است که در اقتصاد ســال 1402 با یک 
روند و انتظار مثبــت برای شــکوفایی اقتصادی 
مواجهیم که این امر تاثیر خود را در بازار ســرمایه 
نشان می دهد، همچنین فعالان بازار نسبت به این 
موضوع آگاه و متوجه هستند که بازارهای مختلف 
طی فرآیندی فاصله بین خود را کاهش می دهند. 
وی ادامه داد: در ســال 1401 با رشــد چشمگیر 
بازارهای مســکن، طلا و ارز مواجه بودیم، اما بازار 
سهام همسو با این بازارها رشــد نکرد که این امر 
 ناشی از رفتارهای اشتباه دولت قبل و عدم اعتماد 

مردم به بورس بود.

بازگشت رونق به بازار سهام
جیهانی به بهبود فضای اعتماد در بازار سهام اشاره 
کرد و گفت: ایجاد فضای معقول در بازار تحت تاثیر 
انتظار روزهای مثبت در ماه هــای آینده منجر به 
اشتیاق مردم برای سرمایه گذاری در بورس، افزایش 
ورود پول بــه بازار ســهام و ارزش روزانه معاملات 

بورس شده است.
به گفته این کارشناس بازار سرمایه، میانگین ارزش 
معاملات در ماه های اخیر و هفته های پایانی منتهی 
به پایان ســال به صورت روزانه به حدود 10 همت 
رسید که این امر نشانه خوبی برای بازگشت رونق 
به معاملات بورس بوده است. وی اظهار داشت: در 
پی اقدامات دولت سیزدهم، حمایت سازمان بورس 
از ســهامداران خرد افزایش پیدا کــرد و اقدامات 
حمایتی خوبی توســط شــخص رییس سازمان 
بورس در این بازار مانند اصلاح و تســهیل قوانین 
و مجوزها صورت گرفت. جیهانی خاطرنشان کرد: 
تسهیل قوانینی مانند کاهش قوانین مالیات تولید از 
طریق مجلس و دولت در فضای کسب و کار کشور 
اثر زیادی در سودآوری شرکت ها و اقبال به افزایش 
تولید داشته است. این کارشناس بازار سرمایه اعلام 
کرد: از ســوی دیگر اقدام دیگر مربوط به معافیت 
مالیاتی افزایش سرمایه شرکت های بورسی از محل 
سود انباشته است که به عنوان مولفه ای مهم برای 

بازار سرمایه تلقی می شود.

پیش بینی روند شاخص بورس تا پایان 
سال ۱۴۰۲

وی بــه پیش بینی روند معاملات بورس در ســال 
جاری پرداخت و گفت: با توجه به اینکه شعار سال 
توسط رهبر معظم انقلاب مهار تورم و رشد تولید 
است قاعدتاً همه دستگاه ها به سمت سازوکارهای 
رویکردی و عملیاتی برای حمایت از تولید و ارتقای 
بازارها پیش خواهند رفت. جیهانی اظهار داشت: از 
سوی دیگر با توجه به عقب ماندگی بورس نسبت به 
سایر بازارها، این انتظار را داریم که شاخص بورس 
بتواند از کانال 2 میلیون و 500 هزار واحد عبور کند. 
این کارشناس بازار سرمایه افزود: اگر روند حمایت ها 
و رشد اقتصادی کشور ادامه پیدا کند، بورس تا پایان 
سال روند صعودی خود را ادامه خواهد داد و بازدهی 
خوبی نسبت به سایر بازارهای موازی را در اختیار 
سرمایه گذاران قرار دهد، البته این موارد پیش بینی 

است و به شرایط بستگی دارد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

مسیر بازار سهام تا پایان سال به کدام سمت است؟

کمک دولت در بازگشت اعتماد به بورس

اخطار سرپرست اداره کل استاندارد استان تهران به قنادی ها:

محاسبه وزن جعبه شیرینی، مصداق کم فروشی است

تشدید رقابت ایران و عراق در حوزه انرژیورود ۴۰ فروند هواپیما در سال گذشته به ناوگان هوایی 
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رضایتمندی ۷۵ درصدی کاربران از پیام رسان های داخلی
وزارت ارتباطــات و فناوری اطلاعات اعلام کرد: میــزان رضایتمندی کاربران از 
کیفیت سرویس چهار پیام رســان داخلی در ایام نوروز متوسط ۷۵ درصد بوده 

است.
»عیسی زارع پور«، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، با انتشار پستی در یک پیام 
رسان داخلی اظهار کرد: امسال در ایام نوروز شاهد رشد میزان استفاده هموطنان 
از پیام رسان های داخلی بودیم، طبق آمار دریافتی از داشبوردهای مدیریتی، در 
این ایام روزانه بصورت متوسط حدود 4.8 میلیون تماس صوتی و تصویری مجموعا 
در بستر پیام رسان های داخلی روبیکا، بله، آیگپ و سروش پلاس انجام شده است.

 بر اســاس اعــلام وزارت ارتباطــات بازخــورد دریافتــی از کاربــران، میزان 
رضایتمندی آنها از کیفیت ســرویس تماس صوتی و تصویری در بســتر چهار 
 پیام رسان داخلی بله، سروش پلاس، آیگپ و روبیکا بصورت متوسط ۷۵ درصد 

بوده است.

سرپرست مرکز توسعه تجارت الکترونیکی:
تعداد اینمادهای بدون ستاره از مرز ۱۵ هزار عبور کرد

سرپرست مرکز توسعه تجارت الکترونیکی گفت: در فصل زمستان ۱4۰۱، با تداوم 
استقبال از اینماد بدون ستاره، تعداد کسب وکارهای خرد دارای اینماد بدون ستاره 
از مرز ۱۵ هزار عبور کرده و روزانه بیــش از ۱۰۰ اینماد به طور خودکار از طریق 

وب سرویس پرداختیارها اعطا می شود.
»امین کلاهدوزان« درباره تعداد اینمادهای صادر شــده از طریق مرکز توسعه 
تجارت الکترونیکی، اظهار داشــت: هم زمان با شروع ســال نو و نام گذاری آن به 
»مهار تورم و رشــد تولید« و پس از اجرای الزام اینماد کسب وکارهای اینترنتی 
برای پرداختیارها توسط متولی شبکه پرداخت کشور در آذرماه سال ۱4۰۰، اینماد 
بدون ستاره به عنوان راهکار پیشنهادی بخش خصوصی برای کسب وکارهای خرد 
مطرح و پس از برگزاری جلسات کارشناسی بین مرکز تتا، بانک مرکزی، شرکت 
شاپرک و بخش خصوصی با محوریت ســازمان نظام صنفی رایانه ای، نهایی و به 
عنوان بخشی از تدابیر مشترک جهت اجرای بهینه الزام اینماد برای پرداختیارها 

از همان زمان اجرایی شد.
وی افزود: اینماد بدون ســتاره در واقع فرایند ساده شــده اعطای نماد تجارت 
الکترونیکی برای کســب وکارهای خرد اســت که به عنوان اولین تجربه مجوز 
ثبت محور در کشور صرفاً با احراز هویت و دامنه عملیاتی شده و ظرف چند دقیقه 

قابل دریافت است.
سرپرست مرکز توسعه تجارت الکترونیکی تصریح کرد: البته به منظور مدیریت 
ریسک ناشی از عدم انجام احرازهای دیگر در فرایند اصلی اینماد و جلوگیری از 
بروز تخلفات و کلاهبرداری  های گسترده، کسب وکار خرد به گونه ای تعریف شده 
که تعداد و مجموع مبلغ تراکنش  های آن در مــاه به ترتیب کمتر از ۱۰۰ عدد و 
۱۰۰ میلیون تومان باشد و این موضوع به صورت سیستمی کنترل می شود. بدیهی 
است در صورت عبور کســب وکار خرد از از سطح تعیین شده، کسب وکار موظف 
است ظرف ۱۰ روز نســبت به طی مراحل کامل اعطای اینماد و دریافت اینماد 

ستاره دار اقدام کنند.
کلاهدوزان گفت: پیرو استقبال بسیار خوب کسب وکارهای خرد از اینماد بدون 
ستاره از سال ۱4۰۰ و ارائه وب سرویس اینماد بدون ستاره به پرداختیارها از سال 
گذشته، تعداد اینمادهای بدون ستاره در فصل زمستان ۱4۰۱ از مرز ۱۵ هزار و 
۱۰۰ کسب وکار عبور کرده که اکثر این کســب وکارها تا قبل از آن از امکان ثبت 
و استفاده از مزایای داشتن مجوز قانونی محروم بودند؛ ولی با استفاده از قابلیت 
دریافت اینماد بدون ســتاره توانســته اند از مزایای مجوز قانونی نزد یک مرجع 

حاکمیتی بهره مند شوند.
وی خاطرنشان کرد: توزیع اینمادهای بدون ستاره در رشته فعالیت های مختلف 
تقریباً مشابه گذشته است که در اطلاعیه های قبلی منتشر شده و همچنین طی 
بررسی های انجام شده، کمتر از یک درصد کســب وکارها از سطح فعالیت مجاز 
عبور کرده اند که به خوبی نشان دهنده طراحی بسیار مناسب صورت گرفته است.

کلاهدوزان گفت: علاوه بر این پیرو جلسه هشــتم آذرماه ۱4۰۱ با شرکت های 
پرداختیــار و موافقت با تمامی درخواســت های تکمیلی مطرح شــده در مورد 
وب سرویس اعطای خودکار اینماد بدون ســتاره و اتصال به پنجره واحد تجارت 
الکترونیکــی از جمله امکان دریافــت اینماد برای کســب وکارهایی که به طور 
مستقیم در ســامانه اینماد ثبت نام و قبلًا اینماد دریافت کرده اند، امکان دریافت 
اطلاعات تکمیلی کسب وکار از جمله کد رهگیری پس از دریافت اینماد و دیگر 
موارد، هم اکنون روزانه بیش از ۱۰۰ اینماد به طور خودکار از طریق وبســرویس 

پرداختیارها اعطا می شود.

بزرگترین سازنده تراشه بازار را شوکه کرد
سامسونگ الکترونیکس در مواجهه با رکود جهانی تقاضا برای نیمه رساناها و افت 
شدید قیمتها، اعلام کرد تولید تراشه را به میزان قابل ملاحظه ای کاهش می دهد.
سامســونگ که بزرگترین ســازنده تراشــه حافظــه در جهان اســت، کاهش 
تولید غیر معمول را پــس از آن اعلام کرد که از ریزش ۹۶ درصدی ســود خود 
در در ســه ماهه نخســت ســال میلادی جاری خبر داد. ســرمایه گذاران این 
عملکرد مالی ضعیــف را نادیده گرفتــه و به تصمیم سامســونگ برای کاهش 
تولید تراشــه متمرکز شــدند. در نتیجه، ارزش ســهام سامســونگ در ابتدای 
معاملات، 4.۵ درصد صعود کــرد که بزرگترین افزایش روزانه از ســپتامبر بود. 
 ارزش ســهام اس کی هاینیکس، رقیب این شــرکت هــم ۵.۶ درصد افزایش 

پیدا کرد.
مشــتریانی نظیر اپراتورهای دیتاسنتر و ســازندگان تلفن هوشــمند و رایانه 
شــخصی در مواجهه با راکد مانــدن تقاضای مصرف کنده برای دســتگاه های 
فنــاوری، از خریــد تراشــه های جدیــد خــودداری کــرده و در عــوض، از 
موجودی تراشــه های خود اســتفاده مــی کنند. افزایــش نرخ بهــره و تورم 
 باعث شــده اســت خریداران تراشــه برای انجام ســرمایه گذاری های جدید 

محتاط شوند.
سامسونگ اعلام کرد تقاضا برای تراشــه حافظه به دلیل ضعف اقتصاد جهانی و 
کندی خرید مشتریان، به شدت پیدا کرده است. تولید تراشه ها را میزان معناداری 
کاهش می دهیم، به خصوص محصولاتی که موجودی کافی دارند. سامســونگ 
میزان کاهش تولید را فاش نکرد اما سیگنال قوی برای شرکتی بود که پیش از این 
اعلام کرده بود تغییرات کوچکی مانند توقف نوسازی خطوط تولید می دهد اما 

تولیدش را کاهش نمی دهد.
با وجود کاهش تولید کوتاه مدت، سامسونگ اعلام کرد همچنان سرمایه گذاری 
های بلند مدت را در زیرساخت و تحقیقات برای ساخت اتاق های پاک ضروری 
برای تولید تراشه و گسترش برتری فناوری خود انجام می دهد. این شرکت پیش 
از این، انجام سرمایه گذاری ۵۳.۱ میلیارد وون مشابه سال ۲۰۲۲ را اعلام کرده 
بودند اما به اینکه برنامه های سرمایه گذاری در سال جاری چه تغییری پیدا خواهد 

کرد، اشاره نکرد.
سامسونگ برآورد کرد سود عملیاتی این شرکت در فاصله ژانویه تا مارس، به ۶۰۰ 
میلیارد وون معادل 4۵۵.۵ میلیون دلار در مقایسه با ۱4.۱۲ تریلیون وون در مدت 
مشابه سال گذشته، کاهش پیدا کرد. بر اساس گزارش رویترز، این شرکت جزئیات 
کامل عملکرد مالی خود از جمله درآمد کسب و کارهای های مختلف از جمله واحد 

تراشه را آخر ماه میلادی جاری منتشر خواهد کرد.

اخبار

تولید دانش بنیان با توجه به 
ارزش افــزوده بالایی که دارد 
می تواند رشــد صــادرات را 
رقم بزند. بــا تحقق این اتفاق 
و افزایش ارزآوری، رســیدن 
به رشد اقتصادی مطلوب در دسترس خواهد بود. رشد 
اقتصادی بالا ظرفیت های اشتغال زایی را توسعه داده و 

هزینه تولید کاهش خواهد یافت.   
فعالان اقتصــادی معتقدند برای اصــلاح اقتصاد باید 
کارهای اصولی و ریشه ای انجام شود. یکی از آنها رشد 
تولید است. اما رشد تولید بخشــی از مسائل و نیازها را 
تامین می کند و اصل مسئله اصلاح اقتصادی و تورم است 
که باید سیاست های اقتصادی و مادی سنجیده  شود و 
به صورت علمی و دانش بنیان انجام شود. به گفته رییس 
صندوق نوآوری و شــکوفایی، تقویت صندوق نوآوری 
می تواند تسهیلگر رشد پرشتاب شرکت های دانش بنیان 

در سال »مهار تورم، رشد تولید« باشد.
علی وحدت با اشاره به نام گذاری ســال ۱4۰۲ اظهار 
امیدواری کرد که این صندوق در سال جاری که از سوی 
مقام معظم رهبری به نام »مهار تورم، رشد تولید« مزین 
شده است، بتواند گام های موثرتری را در مسیر توسعه 
اقتصاد دانش بنیان بــردارد و خدمات بیشــتری را به 
زیست بوم نوآوری کشور ارائه کند. به گفته وی در طول 
سال های گذشته روزانه بر تعداد شرکت های دانش بنیان 
افزوده شده است و سهم این شرکت ها از اقتصاد کشور 

نیز رو به افزایش است.
وحدت در ادامه درباره نقش شــرکت های دانش بنیان 
در سال »مهار تورم، رشد تولید« نیز گفت: محصولات 
دانش بنیان  به دلیل برخورداری از فناوری های پیشرفته 
از ارزش افزوده بالاتری نســبت به محصولات ســایر 

کســب وکارهای ســنتی و متعارف بهره مند هستند، 
بنابراین اگر بگوییم شــرکت های دانش بنیان یکی از 
موتورهای رشد پایدار اقتصادی کشور هستند، پربیراه 

نگفته ایم.
در همین زمینه رئیــس پارک علم و فناوری اســتان 
کرمانشــاه نیز گفت: اگر مقوله ”مهار تورم” در مســیر 
واقعی خودش قرار بگیرد و تولید محصولات نیز مبتنی 
بر نیازمندی های جامعه باشد، قطعا شاهد رشد تولید 
و مهار تورم در کشــور خواهیم شد. ســیامک آزادی، 
رئیس پارک علم و فناوری اســتان کرمانشاه در گفتگو 
با سیناپرس گفت: پارک علم و فناوری استان کرمانشاه 
امسال متناسب با شــعار” مهار تورم و رشــد تولید” و 
همچنین متناسب با ماموریت اصلی پارک های علم و 
فناوری که حمایت از کسب و کارهای نوآورانه و تجاری 
ســازی ایده ها برای تولید کالا و خدمات است، اجرای 

برنامه های ویژه ای را مد نظر دارد.
وی افزود: بر این اســاس قصد داریم تا پایان ســال ۵۰ 
شرکت به جمع  شــرکت های دانش بنیان و واحدهای 
فناوری که تحت حمایت ما محصولاتشــان به مرحله 
تولید و بازار رسیده است، اضافه کنیم؛ اکنون حدود ۳۲۰ 
واحد فناور داریم که نیمی از آنها محصولاتشان به مرحله 
تولید رســیده اند. مابقی نیز در مرحله تجاری ســازی 
ایده ها هستند. اکنون برای تحقق این مهم برنامه های 
جامعی در حوزه تجاری سازی شامل برگزاری رویدادها، 
برپایی کارگاه های تخصصی و انجام مشاوره های مورد 

نیاز واحدهای فناور در نظر گرفته ایم.
وی اظهارداشت: اگر مقوله” مهار تورم” در مسیر واقعی 
خودش قرار بگیــرد و تولید محصــولات نیز مبتنی بر 
نیازمندی های جامعه باشــد، قطعا شاهد رشد تولید و 
مهار تورم در کشور خواهیم شد. در حوزه دانش بنیان ها 
به سبب اینکه شرکت ها طیف گسترده ای از محصولات 
وارداتی و مورد نیاز جامعه را تولید می کنند، عملا رشد 
تولید باعث جلوگیــری از خروج ارز می شــود. در این 

صورت کشور با پیشــگیری از خروج ارز توانایی تامین 
مواد اولیه و کالاهای مورد نیــاز جامعه را پیدا می کند. 
در نهایت این امر منتج به مهار تورم می شود؛ به صورت 
مشخص رشد تولید در حوزه دانش بنیان تاثیر مثبتی به 

روی مهارم تورم دارد.
آزادی به مشکلات پیش روی پارک های علم و فناوری 
برای تحقق این مهم اشــاره کــرد و در این خصوص به 
ســیناپرس گفت: یکی از عمده ترین مشکلات پارک 
های علم و فناوری مربوط به بحث تامین اعتبار اســت. 
بودجه ای که اکنون به پــارک های علم و فناوری تعلق 
می گیرد نسبت به دانشگاه ها بسیار اندک است. هزینه 
های ما در فرایند تجاری سازی بسیار بالاست و نیازمند 
این هستیم که نگاه متفاوت و ویژه ای به حوزه تجاری 
سازی و حمایت از شرکت های دانش بنیان و واحدهای 

فناور شود.
رئیس پارک علم و فناوری اســتان کرمانشــاه تصریح 
کرد: در حال حاضر ما در دو بخــش” تامین بودجه” و 
”ارائه تسهیلات به شرکت های دانش بنیان و واحدهای 

فناور” محدودیت داریم. متاسفانه این مساله باعث شد 
ما سال گذشته نتوانیم تامین مالی مناسبی برای شرکت 
های دانش بنیان و واحدهای فناور داشــته باشیم. وی 
خاطرنشان کرد: قطعا اگر بودجه پارک ها تامین شود، 
شاهد رشد تولید و مهار تورم خواهیم بود. مشکل اشتغال 

جوانان نیز برطرف خواهد شد. 
اشــتغال زایی در این حوزه به شدت مقرون به صرفه تر 
و کم هزینه تر از سایر حوزه هاســت زیرا در این حوزه 
بیشتر به روی منابع دانشی تا منابع فیزیکی، تجهیزاتی 
و ماشینی تاکید شده است. در حال حاضر برای ایجاد هر 
اشتغال بیش از یک میلیارد تومان هزینه در کشور صرف 
می شود در صورتی که اگر حوزه دانش بنیان ها حمایت 
شــود، زمینه اشــتغال جوانان با مبالغ بسیار کمتری 
فراهم خواهد شد. وی در پایان گفت: امسال طرح های 
خوبی در حوزه صنایع شــیمیایی، کشاورزی و فناوری 
اطلاعات و ارتباطات اجــرا خواهیم کرد که محصولات 
 آنها ویژه و مورد نیاز کشور هستند و قابلیت ارائه به بازار 

را نیز دارند.

هزینه اشتغال زایی با تحقق اقتصاد دانش بنیان کاهش می یابد 

تولید دانش بنیان تسهیل گر رشد اقتصادی 
کنترل تورم نیازمند حمایت از شرکت های نوپا 

ضرورت کاهش هزینه تولید 
مهدی غیبی، کارشناس فناوری 

شرایط تولید در کشور شرایط خوب و مناسبی است. شرکتهای دانش بنیان هم در این زمینه می توانند کمک خوبی به تولید داشته باشند. به لحاظ نوآوری در خطوط تولید شرکتهای دانش بنیان باید محور اصلی این اتفاق قرار بگیرند. 
لذا هر اندازه تولید به سمتی برود که دانش بنیان ها بتوانند حضور و مشارکت بیشتری در آن داشته باشند هزینه ها کمتر و کمتر شده شد و تولید مقرون به صرفه تر می شود. 

به طور کلی نوآوری در خطوط تولید به رشد تولید کمک می کند. در بخش تولید خطوط تولید متعلق به سالیان سال قبل است و نیاز به بروز رسانی و تجهیز مطابق با استانداردهای دنیا دارد. شرکتهای دانش بنیان به لحاظ به روز بودن و 
ارتباط با دیگر کشورها، توانایی تجهیز خطوط تولید را دارند. فرسودگی خطوط تولید در سالهای اخیر به رشد و رونق تولید ضرباتی وارد کرد که اگر این بروز رسانی انجام شود توانایی جبران عقب ماندگی در بخش تولید امکان پذیر است. 
دانش بنیان ها هم می توانند خود محصولات و کالاها را تولید کنند و هم می توانند به تولید جاری کشور کمک کنند. تولید دانش بنیان به لحاظ ارزش افزوده بالایی که دارد مشتری زیادی خواهد داشت و این مقوله به ارزآوری و به دنبال 

آن رشد اقتصادی منجر خواهد شد.
از طرفی دیگر وقتی که بدنه سنتی سرمایه گذاران مشاهده کند که نسل جوان با کمترین سرمایه ها می توانند کسب وکارهای خوبی را راه اندازی کنند، در این حوزه سرمایه گذاری بیشتری خواهند داشت، امری که از سوی استارت آپ ها 

بیشترین نیاز به آن احساس می شود، امر سرمایه گذاری است.

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعــات در مورد افزایش 
تعرفه هزینه تلفن همــراه گفت فعــلا تصمیمی در 
این راســتا اتخاذ نشده است. عیســی زارع پور-وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات- در مورد صحت و ســقم 
ادغام پیام رســان های داخلی، گفت: طرحی با عنوان 
ادغام پیام رســان های داخلی نداریم؛ قرار بر این است 
که تمــام پلتفرم هــای داخلی به صــورت متقابل به 
یکدیگر متصل شوند، مثل اینکه شما یکی از مشترکان 
 ایرانسل باشید می توانید به رایتل و یا همراه اول تماس 

برقرار کنید.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات، با تاکید به اتصال 

متقابل پلتفرم های داخلی؛ اظهار کرد: پیام رسان های 
داخلی به یکدیگر متصل می شــوند بــه فرض مثال 
شخصی که از برنامه پیام رسان داخلی "بله" استفاده 
می کند، می تواند به واسطه همان پیام رسان به کاربری 
که عضو پلتفرم فارسی دیگری همچون "ایتا" است پیام 
ارسال کند و یا کسی که در سکوی"ایتا" عضو است به 
کاربرانی که از ســایر پیام رســان ها همچون سروش 

پلاس و آی گپ استفاده می کنند پیغام ارسال کند.
وی در ادامــه یادآور شــد: بــا اتصال متقابــل پیام 
رســان ها کاربــران می تواننــد پلتفرم هــای داخلی 
مورد علاقــه خــود را نصب کــرده و با ارســال پیام 
به ســایر پیام رســان های داخلی دیگر ارتباط برقرار 
کننــد. زارع پور اتصــال پیام رســان های داخلی را از 
ضرورت ها و الزامــات شــبکه های اجتماعی داخلی 

دانســت و اظهار کرد: با نصب یک پیام رســان داخلی 
می توان با سایر پلت فرم های داخلی ارتباط برقرار کرد 
 همین مســئله  منجر به تقویت پیام رسان های داخلی 

خواهد شد.
عضو کابینه دولت ســیزدهم در مورد افزایش تعرفه 
هزینه تلفن همراه بــه خانه ملت گفت: فعلا تصمیمی 
در این راســتا اتخاذ نشــده اســت. وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در مورد برداشته شدن فیلتر از پیام 
رسانه های خارجی، تاکید کرد: فیلترینگ شبکه های 
 اجتماعی در اختیار وزارت ارتباطات نیست که بخواهد 

آن را بردارد.  

وزیر بهداشــت و درمان گفت: برای تحقق شعار سال 
در وزارتخانه کمیته های کنترل تورم و افزایش تولید 
تشکیل شده است و مذاکراتی را برای ارائه تسهیلات 
به تولیدکنندگان انجام داده اند. بهرام عین اللهی درباره 
اینکه آیا در بودجه ســال ۱4۰۲ آن میزانی که مدنظر 
وزارت بهداشت و درمان بوده است تامین شده است، 
گفت: هنوز جداول نیامده است اما طبق جلساتی که با 
مجلس داشتیم، فکر می کنم که قانع شده اند و امیدوارم 
بودجه  پیشــنهادی ما را بدهند اما تا جــداول نیاید 

نمی توانیم نظر دهیم.
وزیر بهداشــت و درمــان درباره این کــه وزارت خانه 
متبوعش چگونه می تواند به تحقق شــعار سال کمک 
کند و چه تمهیداتی را در این زمینه اندیشــیده است  
بیان کرد: در رابطه با فرمایش حضرت آقا، کمیته های 

مختلفی را در بحث کنترل تــورم و افزایش تولید در 
وزارتخانه تشــکیل داده ایم. وی خاطرنشــان کرد: با 
ســندیکاها، بانک مرکــزی و جاهای دیگــر در حال 
مذاکره هستیم که بتوانیم تســهیلات بیشتری را به 

تولیدکنندگان دهیم.
عین اللهی با اشاره به نقش شــرکت های دانش بنیان 
در مهار تورم و افزایش تولید، عنوان کرد: امســال ما 
۵۳ درصد رشــد دانش بنیان داشــتیم و  امیدواریم 
بتوانیم این عدد را بیشــتر کنیم چراکه دانش بنیان ها 
می توانند در بحث تولید و رفع مشکلاتی که در زمینه 
تجهیزات بیمارستانی و مراکز درمانی وجود دارد، کم 
کنند. یک آمار بسیار جالبی که بخواهم بدهم این است 
که حدود 4۰ درصد از تجهیزاتی که در بیمارستان ها و 
مراکز درمانی مورد نیاز است را الحمدلله دانش بنیان ها 

توانسته اند تولید کنند.
وی افزود: دانش بنیان ها در حال حاضر می توانید انواع 
و اقســام ونتیلاتورها را برای کنتــرل علائم حیاتی و 
دستگاه های دیالیز را تولید کنند و فکر می کنم با فعال 
شدن دانشگاه ها در بحث دانش بنیان، شهرک های علم 
و فناروی و رشد دانش و علم بتوانیم حرکت های خوبی 

انجام دهیم.
وزیر بهداشــت و درمــان درخصوص این کــه وزارت 
بهداشت سال گذشــته چالش های بسیار  زیادی را در 
بحث قیمت و یا کمبود دارو داشت امسال برای رفع این 
معضل چه اقداماتی انجام داده است، گفت: نه تنها در 
سال گذشته بلکه همیشه وضعیت و قیمت دارو باتوجه 
به میزان مصرفش نوسان داشته اســت. به طور مثال 
زمانی که آنفولانزا می آید و یا هنگامی که اوج کرونا بود، 

در بعضی از داروها و واکسن کمبود داشتیم که مربوط 
به این دولت هم نبود. در واقع این مسئله به  مدیریت 
سازمان غذا دارو بازمی گردد که کنترل داشته باشد و 
از  کمبودها پیشگیری کند. بهترین روش ایجاد افزایش 
ذخایر است که انجام می دهیم تا اگر جایی کمبود ایجاد 

شد از طرق مختلف بتوانیم آن کمبود را جبران کنیم.
وی درباره این که اگر دوباره مــوج جدیدی از کرونا به 
وجود بیاید آیا ذخایر دارو برای مهار آن را داریم، بیان 
کرد: کرونا وضعیتش در جهان مشــخص است و دیگر 
آن موج کرونایی که قبلًا امکان ایجاد داشــت را شاهد 
نخواهیم بود و سازمان بهداشــت جهانی اعلام کرده 
که شــاید ســال آینده میلادی بتواند اعلام کند مثلًا 
کرونا تمام  شده است. پیش بینی ما در کرونا به اندازه 

پیش بینی جهانی است و ما مشکلی نداریم.

تجهیزات پزشکی یکی از پرهزینه ترین محصولاتی است که 
واردات آنها بار مالی سنگینی را بر اقتصاد کشور تحمیل می کند. 
سال هاست که فناوران در تلاشــند تا این هزینه ها را کاهش 
دهند. اکنون این تلاش ها به ثمر نشسته که ماحصل آن تجهیز 
۹۵ درصدی بیمارستان های کشور با تجهیزات فناورانه ساخت 
داخل است. تجهیزات پزشکی بخش مهمی از درمان کشور را 
تشــکیل می دهد و واردات در این صنعت، هزینه بالایی را بر 
اقتصاد سلامت کشور تحمیل می کند. برای غلبه بر این مشکل 
باید وابستگی به واردات تجهیزات پزشکی قطع شود و با افزایش 
اشــتغال زایی در این حوزه هزینه ها را کاهش و بهره وری را 
افزایش دهیم.  از سوی دیگر اولین قدم برای تحقق شعار امسال 
که بخشی از آن از سوی مقام معظم رهبری »رشد تولید« عنوان 

شده است، بررسی امکانات و زیرساخت ها در حوزه های مختلف 
به ویژه توان علمی کشــور، برنامه ریزی بر این مبنا و سرمایه 
گذاری و تشویق سرمایه گذاران در حوزه تولید داخلی است. 
تجهیزات پزشکی صنعت جوانی است که بعد از جنگ تحمیلی 
در کشور ما شکل گرفت و به تدریج رونق یافت. اتحادیه صنف 
تجهیزات پزشکی نیز از سال ۱۳۷8 رسما ایجاد شده و شروع 
به کار کرده است. اکنون هزار و ۳۰۰ شرکت تولیدی و دانش 
بنیان با ۳۰ هزار کارشــناس و متخصص در حوزه تجهیزات 
پزشکی در کشور مشغول فعالیت هستند. همچنین در حال 
حاضر 8۰۰ میلیارد دلار تجهیزات پزشکی در کشور تولید می 
شــود و این ظرفیت وجود دارد که به ۲ میلیارد دلار افزایش 
یابد. به گفته کارشناســان، مهمترین مشکل بر سر راه تولید 

داخلی این تجهیزات و قطع کامل وابستگی به واردات، کمبود 
آزمایشگاه های کنترل کیفی و کمبود سرمایه گذاری است که 
لازم است با حمایت های مالی از شرکت های دانش بنیان این 
مشکل نیز مرتفع شود. محمدرضا کمپانی سعید مدیرعامل 
شرکت دانش بنیان »الکترونیک برتر« مستقر در پارک فناوری 
پردیس، درخصوص بازار تجهیزات پزشکی در ایران و نقش 
دانش بنیان ها در این زمینه می گوید: در حال حاضر تجهیزات 
پزشکی ساخت داخل ۶۰ درصد نیاز بیمارستان های کشور 
را جواب می دهد. به گفته وی، طی ســال گذشته در پروژه 
های عمرانی و تجهیز بیمارستان های کشور ،  ۹۵ درصد نیاز 
بیمارستان ها با محصولات ساخت داخل برطرف شده است 
و فقط ۵ درصد تجهیزات این بیمارستان ها وارداتی بوده اند. 

مدیرعامل این شرکت دانش بنیان افزود: در واقع اکنون می 
توانیم بخش های مختلف یک بیمارستان همچون اتاق عمل، 
آی سی یو، دیالیز و اورژانس را با ۹۵ درصد تجهیزات داخلی 
تجهیز کنیم و یک اتاق عمل کاملا ایرانی داشته باشیم. وی 
اظهار داشت: تجهیزات پزشکی ساخت داخل بازاری حدود 
۲.۵ تا ۲.۷ میلیارد دلاری دارد که یک میلیارد دلار آن مربوط به 
تجهیزات تولید داخلی است. اگر این یک میلیارد دلار را نیز می 
خواستیم وارد، کنیم، طبیعی است که باید دو برابر این مقدار را 
هزینه می کردیم؛ بنابراین یک صرفه جویی ارزی بسیار خوبی 
با توجه به تولید داخل و بالابردن کیفیت محصولات و ساخت 
محصولات به دست دانش بنیان ها و فناوران برای اقتصاد کشور 

به ارمغان آوردیم.

وزیر ارتباطات:

تصمیمی برای افزایش تعرفه تلفن همراه گرفته نشده است

تولید۴۰درصدازتجهیزاتبیمارستانیتوسطدانشبنیانها

تجهیز۹۵درصدیبیمارستانهابامحصولاتدانشبنیان

فناوری و 
اطلاعات
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سبکزندگي

معاون رئيس جمهور در امور زنان و خانواده 
در مراسم افتتاح نمايشگاه دهه كسب وكار 
با بيان اينكه زنان بيشتر از مردان در معرض 
فقر قرار دارند، گفت: زنــان از قابليت ها و 
امكانات لازم براي توانمنــدي و كاهش 
فقر برخوردار نيستند كه دليل آن وجود موانع فرهنگي، اجتماعي و 

اقتصادي در راه توسعه و پيشرفت وضعيت زنان است. 
مشــاركت در انتخابات و عضويت در احزاب و تشــكل ها را ازجمله 
متغيرهاي توانمندســازي سياســي زنان دانســت و تصريح كرد: 
افزايش عزت نفس، اســتقلال فكري، احســاس قــدرت، افزايش 
اعتمادبه نفس و احســاس كارآمدي در بعد توانمنــدي رواني مورد 
توجه است و در بعد اجتماعي نيز شركت و عضويت در انجمن هاي 
 فرهنگــي، علمــي، مجالــس مذهبــي و فعاليت هــاي گروهي 

مدنظر قرار مي گيرد. 
وي با تاكيد بر اينكه امروزه در اغلب كشــورها توانمندســازي براي 
دستيابي به توسعه پايدار به عنوان كارآمدترين روش تلقي مي شود، 
گفت: با توجه به اينكه فقر زنان جنبه اقتصادي ندارد و جنبه اجتماعي 
و رواني آن بسيار مهم تر است، توانمندي زنان و تحولات ساختاري براي 
مبارزه با فقر جامعه ضروري است البته فقر زنان تنها مربوط به درآمد 
نيست بلكه قدرت، اعتماد، خودباوري و پذيرش اجتماعي در حل اين 

مساله بسيار مهم است. 
وي افزود: بنابراين اين موضوع سبب شكل گيري رويكردهاي متفاوتي 
از تاكيد بر نيازهاي اساسي زنان تا كسب وضعيت برابر قانوني مورد 

توجه قرار گرفته است. 
معاون رئيس جمهوري در امور زنان و خانواده، ماندگاري نابرابري ها 
و تبعيض ها را نشانه عدم موفقيت ديدگاه هاي مختلف در حوزه زنان 
عنوان كرد و گفت: بايد به سمت رويكردي حركت كنيم تا نيازهاي 
عملي و استراتژيك زنان به طور همزمان مورد توجه قرار گيرد و اين 
مسائل از طريق جريان سازي جنسيتي در توسعه همه جانبه مورد 

بررسي و هدف گذاري قرار گيرد. 
وي با اشاره به تحولات سريع جمعيتي در ابعاد اجتماعي و اقتصادي 
در سه دهه اخير، گفت: اين تغييرات در وضعيت فعلي زنان سرپرست 
خانوار بي تاثير نبوده و اين گروه از زنان را بسيار آسيب پذير كرده است، 
همچنين مجموعه عواملي مانند رشد شهرنشيني، الگوهاي جديد 
مهاجرت داخلي، كاهش نرخ باروري، تورم جمعيت جوان، سالخوردگي 
جمعيت و افزايش تعداد خانوارهاي زن سرپرســت ازجمله مسائل 

نوظهور جمعيتي است كه متاثر از تغييرات اجتماعي و اقتصادي كلان 
جامعه است و قابليت تاثيرگذاري بر جامعه را دارد. 

 هزینه طرح توانمند سازی زنان سرپرست خانوار
به گزارش ايسنا مولاوردي با بيان اينكه تركيب سني، تحصيل، درآمد 
و فقر اقتصادي از آسيب هاي زنان سرپرست خانوار است كه بايد مورد 
توجه مسئولان قرار گيرد، اظهار داشت: تامين نيازهاي اساسي اعضاي 
خانواده توسط سرپرست خانوار، وجود تبعيض هاي جنسيتي و نابرابري 
در عرصه هاي مختلف اجتماعي و اقتصادي، از ديگر عواملي هستند 
كه موجب آسيب پذيري بخش قابل توجهي از جامعه زنان سرپرست 
خانوار شده است و همزمان با اين تغييرات با پديده هاي ديگري مانند 
زنانه شدن پديده سالمندي و به طبع آن زنانه شدن سرپرستي خانوار و 
گسترش سرپرستي خانوار توسط زنان به دليل فوت همسر، بالا رفتن 

سن ازدواج و افزايش ميزان طلاق مواجه هستيم. 

 ضرورت ایجاد هماهنگي و پرهيز از موازي كاري در حوزه 
زنان سرپرست خانوار

وي افزود: پس از پيروزي انقلاب اســلامي موضوع زنان سرپرست 
خانوار در كانون توجه برنامه ريزان جامعه بوده و زمينه هاي قانوني و 
حقوقي مناسبي براي پاسخگويي به مســائل و نيازهاي اين گروه از 
جامعه فراهم شده است اما با آسيب شناسي وضعيت موجود اين گروه 
از جامعه و با توجه به موازي كاري دســتگاه هاي مرتبط، طرح جامع 
توانمندسازي زنان سرپرست خانوار را با مشاركت دستگاه هاي مختلف 
 تدوين كرديم تا يك مدل مناسب و حمايتي را از اين گروه زنان ارائه 
دهيم. معاون رئيس جمهــور در امور زنان و خانــواده با اعلام اينكه 
 طبق آمار ۸۲ درصد از زنان سرپرســت خانوار بيكار هستند، 
اظهار داشت: ضرورت ايجاد هماهنگي و پرهيز از موازي كاري 
از طريــق تمركــز برنامه ريزي و تقســيم كار تشــكيلاتي و 
وزارتي و يكپارچه ســازي بانك هاي اطلاعاتي، موجب شــد با 
اجراي آزمايشي »طرح جامع توانمندســازي زنان سرپرست 
خانــوار« در شــهر ري با شناســايي نقايص و كاســتي هاي 
 اين طرح، طرح جامعي را براي اجرا در سراســر كشــور ارائه 

دهيم. 
مولاوردي با اشــاره بــه برنامه هــاي دولت در حــوزه زنان 
سرپرســت خانوار گفت: مجموعه دســتگاه هايي كه به عنوان 
خانواده دولت تدبير و اميد در حال فعاليت هســتند، طرح ها 

و برنامه هــاي متعددي را ماننــد لايحه بيمه زنــان خانه دار، 
طــرح ارزش گــذاري كار خانگي زنان، بســته سياســتي- 
اجرايي اشــتغال زنان كه يكــي از گروه هاي هــدف آن زنان 
سرپرست خانوار اســت، ســاماندهي زنان در سكونتگاه هاي 
غيررسمي كه در قالب تفاهم نامه با دســتگاه هاي اجرايي در 

حــال پيگيري اســت و همچنين طرح تحول نظام ســلامت 
 را براي حمايت از اين گــروه از زنان در دســتوركار خود قرار 
داده انــد.  وي در ادامه افزود: مذاكــرات چندجانبه اي را براي 
نتيجه بخشي و اثربخشي حمايت هاي دولت از زنان سرپرست 

خانوار با دستگاه هاي مرتبط براي بازاريابي آغاز كرده ايم. 

به عنوان مثال براي محصولات صنايع دستي اين زنان به دنبال 
ارائه يك طرح ضربتي با همكاري ســازمان ميراث فرهنگي و 
صنايع دستي هستيم تا با هم افزايي، تجميع امكانات و تسهيلات 
 دستگاه هاي مختلف در جهت تقويت اشتغالزايي زنان حركت 

كنيم. 

 شهیندخت مولاوردی: توانمند سازی زنان برای دستیابی به توسعه پایدار

۸۲درصداززنانسرپرستخانواربيكارند

قيچي، شانه، ناخن گير، مسواك، د    ستمال 
آشپزخانه، د    ونات و ســاند    ويچ هاي گرم 
و سرد    ، مانتو و شــلوار و روســري، انواع 
اســباب بازي، لوازم آرايشــي، د    اروهاي 
گياهي، زعفران، بد    ليجــات، كلاه گيس، 
همه وهمه... تنها بخشي از اجناسي است كه مي شود     د    ر متروي تهران 

و واگن هايش د    يد     و خريد    . 
بازار مترو امروز به قد    ري رســميت پيد    ا كرد    ه است كه د    يگر برخي 
محصولات، همچون ريمل سرطلايي و د    ونات برند     مترو د    ارند     و فقط 

د    ر اين فروشگاه بزرگ پيد    ا مي شود    . 
به گزارش ايسنا، بعد     از چند     سال از ظهور پد    يد    ه د    ستفروشي د    ر مترو، 
هنوز هم كه وارد     مترو مي شوي صد    اي د    رهم و برهمي از فروشند    گان 
با تن هاي زير و بم بلند     و آرام شنيد    ه مي شود     كه د    ر هر شرايطي، حتي 

شلوغ ترين ساعات مترو هم از تبليغ و فروش صرف نظر نمي كنند    . 
پيرزني رنجور و رنگ پريد    ه با د    ست هاي لرزان اسكاچ هاي رنگي كه به 
اجناس مشابه د    ر قطار شباهتي ند    ارند     را د    ر د    ستانش مي چرخاند     و انگار 
زيرلب چيزهايي مي گويد     كه صد    ايش د    ر فضا گم مي شود    ؛ پنج شنبه 
شب است و...، خود     را به د    ر يكي از آخرين قطارهايي كه به كرج مي رود     

رساند    ه تا آخرين فروشش را د    اشته باشد    . 
پاهايش را د    راز مي كند     و با د    ست ها ماساژ مي د    هد    . مي گويد     خيلي وقت 
نيست كه به مترو مي آيد     و خيلي هم روزي سراغش نمي آيد    . اعتقاد     
د    ارد     برخورد     ماموران مترو د    ر د    و سه ماهي كه مشغول به كار شد    ه است، 
بد     نبود    ه است و البته فروشي ند    ارد     كه با او برخورد     كنند    . از پسر بيمارش 
مي گويد     كه مجبور است كارش را از او پنهان كند     و واي به روزي كه 

بد    اند     براي د    ستفروشي به مترو مي آيد    ... 
»آمنه« د    ختري جوان است كه به نظر بيمار مي رسد    . جوراب و ساق 
مي فروشد     اما اجناسش خريد    اري ند    ارد    . متروسواران هميشگي او را 
مي شناســند     و با او خوش وبش مي كنند    . به سختي حرف مي زند     اما 
معمولا با صد    اي بلند     حرف هايي جز تبليغات اجناسش د    ارد     كه براي 
مسافران خسته و خواب آلود     بگويد    . از وضعيت خانواد    گي و مالي اش 
مي گويد    . اجناسش كم نمي شود     اما پول هايش بيشتر مي شود    . آن روز 
د    ختري پاكت پولي به او د    اد     و به زن كنارد    ستي خود     گفت: من هم د    ر 
ابتد    ا فكر نمي كرد    م كه نيازمند     باشد     اما وقتي تحقيق كرد    م و فهميد    م 
مستحق است، تمام تلاشــم را براي كمك به آمنه مي كنم حتي از 
همكارانم كمك مي گيرم و پول ها را هر چند     هفته يك بار به او مي د    هم. 
مرد    ي كه از ناحيه د    ست د    چار معلوليت است، د    اخل واگن هاي بانوان 
مي شود     و از طرف فروشند    گان زن به د    ليل ورود    ش مورد     انتقاد     قرار 
مي گيرد     اما مسافران همچنان د    ر مقابل فروشند    گان سكوت مي كنند    . 
يكي از مسافران به زني كه اعتراض كرد    ه است، مي گويد    : مترو فروشگاه 
نيست اگر قرار بر نقض اين اصل باشــد     زن و مرد    ش فرقي نمي كند    . 
مرد     اما نان هاي خانگي خود     را تبليغ مي كرد     و زنان با د    لسوزي خريد     

مي كرد    ند    . 
ابوالفضل، معلول د    يگري اســت كه نانش را از واگن هاي قطار و بين 
ايستگاه ها براي اهل خانه اش مي برد    ؛ اول تا اخر خط مترو مي نشيند     و 
كارت شارژهايش را مي فروشد    . فروش خوبي د    ارد     چون هم مسافران از 
سر د    لسوزي حتي اگر به شارژ نياز ند    اشته باشند     مي خرند     براي بعد     و 
هم اينكه فروشند    گان زن مترو د    وستش د    ارند     و براي كارت شارژهايش 

تبليغ مي كنند    . 
مي گويد    : لوازم آرايشي كه او د    ارد     تك است و خود    شان از بانه مي آورند    . 
از سر تا به پا مارك د    ار پوشــيد    ه و ظاهر آراســته اي د    ارد     و اجناس 
پرزرق وبرق و گران قيمتي د    ارد    . وارد     واگن مي شــود    ، از همان ابتد    ا با 
لحني كه سعي مي كند     متفاوت از د    يگران باشد     از اجناسش تعريف 
مي كند    ؛ اجناسي كه هيچ كد    ام برچسب شبنم و اصالت ند    ارند     كه حاكي 
از قاچاق اجناس است. د    خترك مي خواهد     چند     قلم از اجناسش را براي 
مسافران نمايش د    هد     و د    نبال مد    ل آرايشي مي گرد    د    . يكي از مسافران 
تشكر مي كند     و مي گويد     ترجيح مي د    هد     از مواد    ي كه مطمئن نيست 
استفاد    ه نكند    . د    ختر د    يگري را آرايش مي كند     و د    ر سالن مي چرخاند    . 
فروشش بيشتر مي شود    ؛ كمي بعد     وسيله هايش را جمع وجور مي كند     
و پول هايش را مرتب مي كند    . كوله اش را مي بند    د     و د    ر ايستگاه بعد     از 
قطار پياد    ه مي شود    . »سميرا« بد    ليجات مي فروشد     و مي گويد     كه من 

هم مثل بقيه مي خواهم كار كنم و استقلال د    اشته باشم. 16 سال د    رس 
خواند    م و نتوانستم كار خوبي پيد    ا كنم. پد    رم هم كارمند     ساد    ه ايست 
كه نمي تواند     سرمايه اي برايم فراهم كند     بنابراين مجبورم د    ستفروشي 
كنم. برايم مهم نيســت فاميل و آشــنا مرا ببينند     يا ماموران مترو 
بخواهند     با من برخورد     كنند    . به هركس كه انتقاد     مي كند    ، مي گويم: 
كار مورد     تاييد    تان را نشانم د    هيد     بر روي چشم د    يگر به مترو نمي آيم 

و د    ستفروشي نمي كنم. 
او مي گويد    : اجناسش براي ماموران پرطرفد    ار است براي همين است 
كه بيشتر از او وسايلش را مي گيرند    . سميرا مي گويد     كه يك بار بحث 
اجاره غرفه مطرح شد     اما آنقد    ر اجاره بالا بود    ، جرات نكرد    م كه حتي 

به آن فكر كنم. 
مي گويد     اگر بخواهيم اجاره آن غرفه هــا را بپرد    ازيم بايد     بر قيمت 
جنس اضافه كنيم كه بازهم مشــتري نخواهيم د    اشــت. بعد     هم 

مكان اين غرفه ها مانند     مناطق خالي از ســكنه است. وقتي صد    اي 
»كيفم را د    زد    يد    ن« شنيد    ه مي شود    ، ســميرا مي گويد     از وسايل ما 
هم د    زد    ي مي شود     اما الان بين جمعيت مسافران برويد     مي شنويد     
كه مي گويند     كار ما فروشند    گان است. نمي گويم ما همه كاسباني 
پاك هستيم اما با باقي مسافران فرقي ند    اريم. همان قد    ر كه د    ر بين 
فروشند    گان د    زد     پيد    ا مي شود    ، د    ر بين مسافران غيرفروشند    ه نيز پيد    ا 
می شود    . »مريم« زن د    يگري كه لوازم آرايشي بهد    اشتي با نام فارسي 
را تبليغ مي كند     و پس از اد    اي كلمات آهنگيني از خواص و خد    مات 
اجناس مي گويد     كه بد    ون سود     مي فروشــد     تا فقط تبليغ شركت 
خود    شان باشد    . او د    ر جواب اينكه چرا براي معرفي محصولات، مترو 
و آن هم د    ستفروشــي را انتخاب كرد    ه اند    ، گفت: مرد    م به تبليغات 
بنرها و تبليغات محيطي بي توجه هستند     اما وقتي فروشند    گان مد    ام 
نام و كاربرد     انواع محصولات را فرياد     بزنند     مجبورند     كه بشنوند     و د    ر 

ذهنشان مي ماند    . او اد    امه مي د    هد     كه هنوز محصولات اين شركت 
به بازار نيامد    ه است اما چند     فروشند    ه د    ر متروی د    اخل شهري اين 
محصولات را با قيمت مناسب مي فروشــند     تا مشتري و بازار پيد    ا 
كنند    . زيرزمين مترو حالا مامن كساني شد    ه است كه قصد     كاسبي 
د    ارند     اما روي زمين و د    ر رقابت با د    ستفروشــان مرد     نخواســتند     و 
نمي توانند     حضور د    اشته باشند    . زناني كه شايد     سرپرست خانواد    ه 
باشند     اما شرايط كسب د    رآمد     ند    ارند     و از طرفي برخورد     سليقه اي 
ماموران مترو از بد     روزگار د    امن آنها را مي گيرد    . شــايد     ايجاد     بانك 
اطلاعاتي از وضعيت متقاضيان د    ستفروشي د    ر مترو بتواند     نسخه اي 
مشخص براي برخورد     د    رست و اصولي و بد    ون مقاومت مسافران د    ر 
اختيار شهرد    اري قرار د    هد     اما اد    امه اين وضعيت با توجيهاتي نظير 
 اينكه مسافران د    ر مقابل برخورد     قانوني با خاطيان مقاومت مي كنند     

د    رست به نظر نمي آيد    . 

د     ستفروشان مترو تهران از كسب وكارشان مي گویند

برندسازيزيرزمينيدستفروشان
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کشاورزي

د بيركل خانه كشاورز با بيان اينكه مطابق 
آمار وزارت نيرو بيــش از ۹۰ د رصد  آب 
كشــور د  ر بخــش كشــاورزي مصرف 
مي شود  و راند مان خود  آب نيز حد ود  ۴۰ 
د رصد  است، اظهار د اشت: ما د ر توليد ات 
كشــاورزي د و نوع راند مان آبياري د اريم، نخست راند مان خود  آب 
است )چقد ر از آب براي گياه مصرف مي شود ؟( راند مان نوع د وم اين 

است كه گياه از آب مصرفي خود  چقد ر ماد ه خشك توليد  مي كند ؟
عيســي كلانتري اضافه كرد : راند مان نهايي آب راند ماني اســت 
كه تبد يل به ماد ه خشك مي شــود  و اين راند مان د ر حال حاضر 
د ر كشور كمتر از يك كيلوگرم اســت بد ين معنا كه ما د ر مقابل 
مصرف يك مترمكعــب آب )يك تن آب( كمتــر از يك كيلوگرم 
محصول كشاورزي توليد  مي كنيم د ر حالي كه استاند ارد  آن حد ود  
۲ و بيش از ۲ كيلوگرم است. كلانتري گفت: براي افزايش بهره وري 
آب بايد  سرمايه گذاري كرد  و سرمايه گذاري د ر زمينه خود  آب كه 
سرمايه گذاري د ر زمينه افزايش توليد  ماد ه خشك د ر مقابل مصرف 
آب است و استفاد ه از تكنولوژي هاي بهتر و صنعتي تر از جمله آن 
است. د بيركل خانه كشاورز با تاكيد  بر اينكه آب كشور بسيار كم است 
و د ر حد ي نيست كه انتظارات ما را برآورد ه كند ، افزود : آب كشور د ر 
حال كم شد ن و شور شد ن است؛ يعني كيفيت و كميت آب همزمان 
د ر حال كاهش است و اين د و د ست به د ست هم مي د هند  تا توليد  

محصولات كشاورزي كمتر شود . 
كلانتري با اشاره به اينكه با محد ود يت كشــت برنج د ر استان هاي 
غيرشــمالي كاملا موافق هستم، گفت: اين سياســت وزارت جهاد  
كشاورزي سياســتي عاقلانه، علمي و د ر راستاي منافع ملي كشور 
است. مخالفان اين سياست منافع ملي را مد نظر قرار نمي د هند  چرا 
كه د ر اين صورت با اين مســاله مخالفت نمي كنند . وي د ر پاسخ به 
اين پرسش كه آيا محد ود يت كشت برنج د ر كشور سبب وابستگي 
بيشتر به كشورهاي خارجي نمي شود ، گفت: ما الان هم وابسته ايم؛ 
وابســتگي را بايد  د ر يك بســته د يد  نه د ر يك محصول. ما همواره 
محصول را مد نظر قرار مي د هيم به عنوان مثال د ر مقايســه جمع 
وارد ات گند م با وارد ات خوراك د ام از ابتد اي انقلاب تاكنون متوجه 
مي شــويم وارد ات خوراك د ام ۶۴ د رصد  ارزبري بيشــتري د اشته، 
ضمن اينكه د ر ۳۶ سال گذشــته وارد ات روغن نباتي نيز ۳۴ د رصد  
ارزبري بيشتري نسبت به گند م د اشــته است. كلانتري اضافه كرد : 
د ر شرايطي كه همه كشــور فكر خود كفايي گند م را د اشتند ، براي 
وارد ات خــوراك د ام ۶۴ د رصد  پول بيشــتري د اد ه شــد . بنابراين 

 كشاورزي يك بسته است و د ر د رون آن بسته بايد  بر مبناي د اد ه ها 
تصميم گيري كرد . 

  توليد  برنج د ر استان هاي غيرشمالي، هد ر د اد ن آب است
كلانتري با تاكيد  بر اينكه اولويت ما بايد  استفاد ه بهتر از آب و د رآمد  
بيشتر از آب باشــد ، تصريح كرد : ما د ر استان هاي غيرشمالي آب را 
هد ر مي د هيم و برنج توليد  مي كنيم. د ر استان هاي شمالي از توليد  
برنج حمايت مي كنيم به د ليل آنكه آب نسبتا زياد  و زمين هاي كمي 
د ر اين استان ها د اريم اما د ر اســتان هاي غيرشمالي آب كم است و 
با محد ود يت زمين مواجه نيســتيم، لذا توليد  برنج د ر اين استان ها 

توجيه ند ارد . 
  د ر توليد  محصولات كشاورزي بايد  اقتصاد  آب مد نظر 

باشد 
وي د ر پاسخ به اين پرسش كه با توجه به محد ود يت آب به جز برنج 
د ر كشت كد ام محصولات بايد  محد ود يت ايجاد  شود ، گفت: د ر حال 
حاضر ما بايد  بســنجيم و ببينيم كه يك كيلوگرم توليد  چقد ر آب 
مصرف مي كند ؟ به عنوان مثال توليد  شكر از چغند ر قند  يا توليد  شكر 
از نيشكر، توليد  گوشت از مرتع يا ذرت علوفه اي يا يونجه؛ بايد  همه اين 
موارد  تك تك محاسبه شوند  و آن زمان بايد  با توجه به سياست هاي 
بين المللي، ساختار اقتصاد ي و اجتماعي مان تصميم بگيريم كه به 
چه محصولاتي اهميت بيشتر و به كد ام محصولات اهميت كمتري 
د اد ه شود . به گزارش مهر، كلانتري تاكيد  كرد : قطعا آنچه بايد  اول مد  
نظر قرار بگيرد  اقتصاد  آب است؛ د ر همه محصولات، هر محصولي كه 
استراتژيك تر و اقتصاد ي تر است و د رآمد  بيشتري براي مرد م و كشور 
د ارد  بايد  مود  توجه قرار بگيرد  البته شــرط اين امر نيز د اشتن روابط 

بين المللي مناسب است. 

  ناچاريم از تجارت آب مجازي بهره مند  شويم
د بيركل خانه كشــاورز با بيان اينكه ما ناچار هستيم از تجارت آب 
مجازي بهــره ببريم، گفت: بســياري از محصولات بايــد  به اند ازه 
توليد  و كمبود  آنها وارد  شــود  چرا كه د ر غير اين صورت منابع هد ر 
مي رود . به عنوان مثال ما پتانســيل توليد  روغن نباتــي را ند اريم، 
۹۱ تا ۹۲ د رصــد  نيازمــان را وارد  مي كنيم و بيشــترين ارز را به 
 وارد ات روغن مي د هيم ضمن اينكه د ر ســال يك ميليون و ۲۰۰ تا 
يك ميليون و ۳۰۰ هزار تن روغــن وارد  مي كنيم، يا اينكه ما همه 
خوراك د ام مورد  نيازمان را نمي توانيم توليد  كنيم  و بخشي از آن بايد  
حتما وارد  شود . كلانتري اضافه كرد : بخش هايي از توليد  ما توجيه 

اقتصاد ي كمتري د ارد ، به عنوان مثال توليد  يك كيلوگرم گوشت 
قرمز د ر شرايطي كه با كمبود  آب مواجه هستيم، ۱۵ هزار كيلوگرم 
آب مصرف مي كند . وي افزود : د رحال حاضر طبق اعلام وزارت نيرو 
متوسط قيمت تمام شد ه آب د ر پشت سد ها كه ارزان ترين نوع آن 
است، هر مترمكعب ۱۰۰۰ تومان است، بنابراين توليد  يك كيلوگرم 
گوشت قرمز از زراعت فقط ۱۵ هزار تومان پول آب مصرفي آن است؛ 
همه اين موارد  بايد  د ر توليد  مد نظر باشد . كلانتري با بيان اينكه توليد  
برخي محصولات باغباني از جمله پسته و همچنين فند ق د ر جنوب 

و شمال غرب و شمال كشور مزيت د ارد ، گفت: بايد  از اين محصولات 
براي صاد رات استفاد ه كنيم به عنوان مثال با ۵ هزار مترمكعب آب 
 د ر هر هكتار مي توان ۲ تن پسته توليد  كرد  و ۲ تن پسته را مي توان 
۲۰ هــزار د لار فروخــت، د ر نتيجــه هــر مترمكعــب ۴ د لار 
 د رآمــد  بــراي شــما د ارد . وي اضافــه كــرد : د ر مقابــل ايــن، 
صــرف  مي تــوان  را  آب  مترمكعــب  هــزار   ۱۵
 توليــد  ۳ تــن برنــج كــرد  كــه قيمــت هــر تــن آن 

۷۰۰ د لار است. 

  شرايط ايجاد  شد ه براي روسيه موقتي است
كلانتري د ر پاسخ به اين پرسش كه شرايط ايجاد  شد ه براي روسيه 
را به منزله يك فرصت براي صاد رات محصولات كشاورزي مي د انيد ، 
افزود : اين شرايط موقت اســت، ما نبايد  د ر موقعيت هاي اورژانس 
موقتي تصميم بگيريم، اين يك نوع بي عقلي است. ما د ر شرايط كنوني 
مي توانيم از وضعيت ايجاد  شد ه براي روسيه استفاد ه كنيم اما از نظر 
عقلاني بايد  برنامه ريزي بلند مد ت د اشته باشيم كه د ر راستاي آن 

برنامه حركت و از فرصت هاي اين چنيني نيز استفاد ه كنيم.

د بيركل خانه كشاورز:

محد ود يت کشت برنج عاقلانه است

رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان 
تهران با بيان اينكه ســال گذشــته 
با تمهيــدات فراهم شــده، آبياري با 
فاضلاب به صفر رسيد، گفت: امسال 
هم قصد داريم نظارت كاملي داشته 
باشيم، به طوري كه آبياري با آب فاضلاب در اين اراضي همان 
صفر باقي بماند سيدمحمد موســوي، رئيس سازمان جهاد 
كشاورزي استان تهران به دستاوردهاي اين سازمان طي يك 
سال گذشته پرداخت و گفت: در بخش كشاورزي ۱۳۷ طرح در 
زيربخش هاي متعدد از قبيل آب و خاك، بهبود توليدات دامي 
و بهبود توليدات گياهي آماده افتتاح شــده و در دهه مبارك 
فجر به بهره برداري مي رسد. وي افزود: ۳۷ درصد از اين طرح ها 
مربوط به طرح هاي زيربنايــي،۶۰ درصد از طرح ها مربوط به 
طرح هاي توليدي و صنايع تبديلــي و تكميلي و ۵ درصد نيز 

مربوط به منابع طبيعي، عشايري و روستايي است. 

  36 طرح بالاي10 ميليارد ريال آماده افتتاح
رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان تهران تاكيد كرد: از ۱۳۷ 
طرح آماده افتتاح، ۳۶ طرح از سرمايه گذاري بالاي۱۰ ميليارد 
ريال برخوردار هســتند و ۱۲/۵ درصد اين طرح ها نسبت به 
سال گذشته از لحاظ تعداد رشد داشــته اند. موسوي با اشاره 
به ســرمايه گذاري ۱۴۵۰ ميليارد ريالي ايــن طرح ها، اظهار 
داشــت: حدود ۱۱ درصد از اعتبارات مربوط به حمايت هاي 
دولت از كمك هاي بلاعوض، تملك سرمايه اي و حمايت هاي 
يارانه اي است. وي افزود: ۱۹ درصد مربوط به تسهيلات بانكي 
و ۷۰ درصد آورده مجريان طرح اســت و اين موضوع نشــان 
مي دهد بخش كشاورزي در تهران براي سرمايه گذاري بخش 

خصوصي جاذبه دارد. 

  7 طرح در حوزه دام شيري با ظرفيت بالاي2هزار 
و 700 راس

رئيس ســازمان جهاد كشاورزي اســتان تهران بيان داشت: 
۱۵ درصد ســرمايه گذاري ها مربوط به امــور زيربنايي، ۷۵ 
درصد مربوط به طرح هــاي توليدي و۱۰ درصــد مربوط به 
طرح هاي منابع طبيعي و عشــايري اســت و از لحاظ تعداد 
طرح ها شهرستان پيشوا و ورامين از تعداد طرح هاي بالاتري 
برخوردارند. موسوي به نتايج حاصله از طرح هاي قابل افتتاح 
دهه مبارك فجر امسال در ســازمان جهاد كشاورزي استان 
تهران اشــاره كرد و گفت: در زمينه بهبود توليدات دامي در 
حوزه دام شيري، ۷ طرح با ظرفيت ۲ هزار و ۷۵۰ راس و ۱۶ 

هزار و ۴۵۰ تن شيرخام در دست افتتاح است. 

  طرح هاي پرورش آبزيان با 4 استخر دو منظوره
موسوي اظهار داشت: دام گوشــتي با ۴ طرح و ۳ هزار و ۲۰۰ 
راس بــا ميزان توليد ۶۴۰ تــن و ۵ طرح واحــد مرغداري با 
ظرفيت ۳۴۲ هزار قطعه و ۳ هزار تــن توليد در ايام دهه فجر 
آماده افتتاح اســت. رئيس ســازمان جهاد كشاورزي استان 

تهران با اشاره به طرح هايي درباره آبزيان در اين استان، گفت: 
۲ واحد زينتي با ظرفيت ۵ ميليون و ۶۰۰ هزار قطعه و ۴ استخر 
دو منظوره پرورش آبزيان با ظرفيت ۹8 هزار قطعه و توليد ۲8 

تن آماده افتتاح است. 

  40 طرح كشت گلخانه اي افتتاح مي شود
رئيس ســازمان جهاد كشاورزي اســتان تهران درباره بهبود 
توليدات گياهي اين استان بيان داشت: ۴۰ طرح كشت گلخانه 

با ظرفيت ۹ هزار و ۲۷۰ تن و با سرمايه اي حدود ۳۱ ميليارد 
تومان و يك طرح كشــت بافت با ظرفيت ۲ ميليون و ۲ طرح 
گل شــاخه بريده با ظرفيت ۲ ميليون و ۱۴۰ هزار شاخه و ۳ 
ميليارد تومان ســرمايه در ايام دهه فجر آماده افتتاح است. 
موسوي بيان داشت: همچنين ۵ طرح توسعه باغات به ظرفيت 
8۲۵ تن در ۲۷/۵ هكتار و ۳ واحد توليد قارچ با ظرفيت 8۹۲ 
 تن و يك واحد اســپان قارچ به ظرفيت ۲۰۰ هزار ليتر آماده

 افتتاح است. 

  آبياري با آب فاضلاب صفر مي ماند
رئيس ســازمان جهاد كشــاورزي اســتان تهــران درباره 
طرح هاي آب و خاك اظهار داشــت: ۳۷ طرح آبياري مدرن 
و ۴ طرح احداث لولــه و كانال و در مجمــوع ۴۱ طرح آب و 
خاك با ۹/۵ميليارد ريال ســرمايه گذاري آماده افتتاح است. 
موســوي اظهار داشــت: در مجموع ۵/۵ ميليون مترمكعب 
 ميزان صرفه جويــي از طرح هاي آب و خاك در اين اســتان 

بوده است. 

وي در ادامــه درباره آبيــاري اراضي ســبزي و صيفي با آب 
فاضــلاب در جنوب تهران اظهار داشــت: ســال گذشــته، 
آبياري اراضي ســبزي و صيفي با آب فاضــلاب با تمهيداتي 
كه انديشيده شــد به صفر رسيد، امســال هم قصد داريم با 
ســازمان هاي مختلف از آغاز فصل كشــت اين محصولات از 
 اسفندماه نظارت كاملي داشته باشــيم، به طوري كه آبياري 
 بــا آب فاضــلاب در ايــن اراضــي همــان صفــر باقــي

 بماند. 

رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان تهران خبر داد

توقف آبياري اراضي کشاورزي با آب فاضلاب 
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اصناف

رئيس اتحاديه نان سنگک تهران نسبت 
به گزارش هاي منتشر شده درباره تخلف 
در پخت و قيمت نان واكنش نشان داد. 
بر اســاس گزارش هاي منتشر شده در 
روزهاي اخير برخي نانوايــان اقدام به 
تبادل آرد دولتي با يكديگر كرده و نان به اصطلاح »شبه دولتي« 
پخت مي كنند ولي با قيمت آزاد به دست مردم مي رسانند. از سوي 
ديگر نانوايي هاي دولتي هم هستند كه بخشي از آرد خود را به 
پخت كيک و كلوچه هاي محلي اختصاص داده اند تا شايد بتوانند 
از اين راه، بخشي از هزينه هاي خود را جبران كنند، در حالي كه 
دود اين رفتار به چشم مصرف كننده مي رود و به نظر مي رسد كه 
دولت بايد نظارت خود را در اين رابطه بيشتر كند، چراكه آنگونه 
كه مسئولان مي گويند، يک واحد پخت نان سنتي، اجازه پخت 

كيک و كلوچه را ندارد. 
در همين رابطه محمدرضا نظرپور، رئيس اتحاديه نان سنگک 
تهران در گفت وگو با »كســب وكار« مي گويد: تبادل آرد دولتي 
در بين نانوايان تخلف محض بوده و طبق قانون با متخلفان در اين 

صنف برخورد خواهد شد. 
وي اضافه مي كنــد: تمام نانوايي هــا ملزم بــه رعايت حقوق 
مصرف كنندگان هستند و بايد نرخ مصوب اتحاديه را در فروش 
نان رعايت كنند. اينكه نانوايان بخواهند آرد دولتي را به يكديگر 
بفروشند و قيمت نان را براي مشتريان به صورت آزاد حساب كنند، 

كاملا خلاف قانون است. 
نظرپور در ادامه گفت: آن دســته از نانوايي ها هم كه به صورت 
خصوصي اقدام به پخت نان مي كنند هم ملزم به رعايت نرخ هاي 
مصوب هستند و در صورت درخواست مشتري و سفارش نان به 
صورت ويژه مجاز به انجام اين كار و دريافت هزينه اضافي هستند. 
رئيس اتحاديه نان ســنگک تهران همچنيــن درباره تخلف در 
پخت كيک و كلوچه از آرد دولتي اظهار داشت: اين تخلف بسيار 
سنگين تر بوده و بازرسان اتحاديه در صورت مشاهده و گزارش هاي 

رسيده اقدام به پلمب نانوايي مورد نظر مي كنند. 
محمدرضا نظرپور بيان كرد: همشــهريان در صورت مشاهده 
اينگونه تخلفات آدرس يا شماره جواز واحد صنفي را به اتحاديه 

اعلام كنند تا با آن برخورد شود. 
بر اساس گزارش »كسب وكار« چندي پيش دولت اعلام كرده بود 
كه با اجراي فاز جديد قانون هدفمندي يارانه گندم، آرد و نان براي 
افزايش رقابت و بالا بردن كيفيت نان، آن دسته از نانوايي هايي كه 

متقاضي تامين آرد به صورت آزاد هستند و از دولت، آرد دولتي 
نمي خواهند، مي توانند از كارخانجاتي كه خود مدنظر دارند، آرد 
را تهيه كرده و نان توليدي از آن آرد را نيز به قيمت آزاد بفروشند. 

در اين ميان، البته مقامات دولتي عنــوان مي كنند كه تنها ۳۰ 
درصد از نانوايي هاي هر شهر، پخت آزاد دارند و آرد آزاد هم دريافت 
مي كنند، اما مابقي آرد يارانه اي دريافــت كرده و نان يارانه اي يا 
دولتي هم با نرخ مصوب، تحويل مــردم مي دهند، اين در حالي 
است كه اگرچه دولت اعلام كرده بود كه نانوايي هاي آزادپز حتما 
به نحوي مشخص خواهند شد كه مردم بدانند اين نانوايي ها، نان 
آزادپز توليد مي كنند، اما در اين ميان، هستند نانوايي هايي هم كه 
در واقع، آزادپز نيستند و آرد را يارانه اي دريافت مي كنند، اما در اين 

ميان نان را به نرخ مصوب به دست مردم نمي دهند. 
خبرگزاري مهر نيز روز گذشته در گزارشي از تبادل آرد يارانه اي 

ميان برخي نانوايان دولتي و غيردولتي خبر داد. 
بر اساس اين گزارش، برخي نانوايي هاي به اصطلاح دولتي، بخشي 
از سهميه آرد خود را تحويل نانوايي هاي آزادپز مي دهند تا آنها با 
اختلاط آردشان با آرد مرغوب و به اصطلاح با نرخ آزاد، نان پخته و 
دست مردم دهند، اما نه ناني با نرخ نيمه دولتي، بلكه با نرخ آزاد كه 
برخي فعالان بازار از آن به نان شبه دولتي تعبير مي كنند؛ ناني كه 

تنها بخشي از آردش دولتي است، اما قيمتش آزاد است. 
بر اساس اين گزارش، اين تخلف برخي نانوايان در حالي صورت 
مي گيرد كه به نظر مي رسد نظارت هاي دقيقي بر نانوايي ها نيست 
و مسئولان سازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان هم 
كه بايد در اين نوع موارد، در صحنه بوده و تخلفات را شناسايي 
كنند، چندان عكس العملي به اين ماجراها از خود نشان نمي دهند، 
بنابراين اين مردم هستند كه نان را كه قوت غالب اكثرشان هم 

هست، با قيمتي ناعادلانه دريافت مي كنند. 
البته پخت نان به صورت آزادپز و غيردولتي، بيشتر در نانوايي هاي 
شمال شهر تهران صورت مي گيرد كه تصور مي شود مردم اين 
منطقه، چندان واكنشي به تغييرات قيمتي احساس نمي كنند و 
از اوضاع مالي مناسبي برخوردار هستند كه افزايش ۵۰۰ تا ۱۵۰۰ 
توماني نان، ممكن است براي آنها چندان قابل توجه نباشد اما در 
همين مناطق، افرادي هم هستند كه خدمات رسان به اين مردم اند 
يا سر پروژه هاي ساختماني اين مناطق، كار مي كنند، اما آنها هم 

مجبورند به خاطر همين تخلفات، نان را گران تر بخرند. 
در اين ميان، البته نانوايان حاضر نيســتند به صورت شــفاف 
درباره تبــادل آرد ميــان نانوايان دولتي و آزادپــز حرف بزنند، 

اما آنگونــه كه لابه لاي حرف هايشــان مي گوينــد، تامين آرد 
دولتي از نانوايي هايي كه ســهميه دريافــت مي كنند، چندان 
كار مشــكلي نيســت و يک نانوايي آزادپز بــه راحتي مي تواند 
با پرداخــت اندكي پول بــه نانواياني كه آرد يارانــه اي دريافت 
مي كنند، بخشــي از آرد آنها را صاحب شــود. امــا اين تبادل 

 آرد، به اصطلاح بــه صورت زيرميزي صورت مي گيرد و شــايد 
مشهود نباشد. 

در عين حال، نانوايي هايي هم هســتند كه در كنار دريافت آرد 
يارانه اي، نان را به قيمت آزاد به دست مردم مي دهند و مردم هم كه 
به طور مشخص، شاخصه هاي يک نانوايي آزادپز را به لحاظ پخت 

نان، آرد استفاده شده يا كيفيت به خوبي نمي دانند، به هر قيمتي 
كه نانوايان عنوان مي كنند، گردن مي نهنــد و نان را خريداري 
مي كنند. بنابراين به نظر مي رسد كه بايد نظارت بيشتري روي 
نانوايي ها صورت گيرد؛ اگرچه نمي تــوان اين موضوع را به همه 

آنها تعميم داد. 

 رئيس اتحاديه نان سنگك تهران:

بامتخلفاندرفروشنانبرخوردميکنيم

رئيــس اتحاديــه توليدكننــدگان و 
صادركننــدگان طلا با بيــان اينكه ۵۰ 
درصد بــازار طلا در قبضــه مصنوعاتي 
خارجي است، گفت: طلاي ترك و تايوان 
را به جاي ايتاليايي در بازار مي فروشند و 

مصرف  كننده هم تشخيص نمي دهد. 
عبادا.. محمدولي با بيــان اينكه در حال حاضــر ۵۰ درصد بازار 
داخلي طلا از مصنوعات خارجي تامين مي شود، گفت: متاسفانه 
مصرف كنندگان ايراني، همواره كالاهاي خارجي را بهتر از توليدات 
داخلي مي دانند و همين امر سبب شده تا اطلاعي هم از مصنوعاتي 
كه به نام ساير كشورها به آنها فروخته مي شود و قيمت بالاتري هم 

دارند، نداشته باشند. 
رئيس اتحاديــه توليدكنندگان و صادركننــدگان طلا، جواهر و 
ســنگ هاي قيمتي افزود: متاسفانه مشاهده مي شــود برخي از 
فروشندگان، مصنوعات تايوان و تركيه را به جاي طلاي ايتاليايي در 
بازار به فروش مي رسانند و مصرف كننده هم تشخيص نمي دهد كه 
اين طلا ايتاليايي نيست، البته برخي از فروشندگان نيز طلاي ايراني 
را به نام ايتاليايي مي فروشــند.  وي تصريح كرد: هم اكنون ۵ هزار 
واحد توليدي در كشور مشغول به كار هستند كه كد رهگيري دارند 
و محصولات عرضه شده از سوي آنها نيز داراي شناسنامه است، اين 
درحاليست كه از سال 94 نيز نشان استاندارد طلا اجباري مي شود 
و بنابراين تمامي مصنوعات طلا بايد نام برند، عيار و كد استاندارد 

داشته و بر روي آنها حک شده باشد. 

90 هزار نفر در صنعت طلا مشغول به كار هستند
محمدولي، ادامه داد:هم اكنون 9۰ هزار نفر در صنعت طلا مشغول 
به كار هستند كه اين ظرفيت قابليت افزايش تا ۵ برابر را هم دارد، اين 
در حاليســت كه تلاش داريم تا با برگزاري نمايشگاه طلا كه از 2۳ 
بهمن ماه در تهران آغاز به كار مي كند، سرمايه گذاران داخلي و خارجي 
را جذب كرده و راه را براي اشــتغالزايي بيشتر فراهم كنيم. منصور 
نامدارزندي، نايب رئيس اتحاديه توليدكنندگان و صادركنندگان طلا، 
جواهر و سنگ هاي قيمتي نيز گفت: هنوز نتوانسته ايم در صنعت طلا 
و جواهر برندسازي كنيم و تبليغات مناسبي براي توليدكنندگان خود 
داشته باشيم، اين در حاليست كه بسياري از توليدات داخلي ايران، 
مرغوب تر از نمونه هاي خارجي است. وي افزود: متاسفانه سازمان هاي 
متولي امر توليد و صادرات، براي برگزاري نمايشگاه هاي داخلي به 
سازندگان طلا مجوز نمي دهند، اين درحاليست كه كشوري همچون 
هنگ كنگ، به ازاي هر فرد تاجري كه از نمايشگاه ديدن كند، ۵۰۰ 
دلار كمک هزينه مي دهد، بنابراين بايد  سازوكاري فراهم كرد كه بتوان 
سرمايه گذاران داخلي و خارجي را جذب كرد.  به گفته نامدارزندي، 
بسياري از توليدات طلا در داخل كشور زيرزميني است و كالاهاي 
خارجي متاسفانه توانسته اند با حمايتي كه از سوي سازندگان خود 

مي شوند، به راحتي وارد بازار ايران شوند. 

ايجاد اشتغال و ارزش افزوده بالا از مزيت هاي صنعت 
طلا

رئيس اتحاديه توليدكنندگان و صادركنندگان طلا، جواهر، نقره 

و سنگ هاي قيمتي همچنين گفت: صنعت طلا و جواهر به دليل 
گردش بالاي مالي، توانايي در جذب نيروي كار و ايجاد ارزش افزوده 
بالا مي تواند در راستاي توسعه اقتصادي كشور تاثير بسزايي داشته 
باشــد. به گزارش ايرنا از اتحاديه توليدكنندگان و صادركنندگان 
طلا و جواهر، عبادا... محمدولي با بيان توانمندي هاي صنعت طلا 
و جواهر در ارتقای حوزه اقتصادي كشور، افزود: گردش اقتصادي 
طلا در دنيا معادل 6۰۰ ميليــارد دلار و گردش مالي جواهر 7۰۰ 
ميليارد دلار برآورد مي شود. در همين راستا به دنبال آن هستيم كه 
سهم 2/۵ تا ۵ درصدي از اين بازار را در طول ۱۰ سال آينده به دست 
آوريم. وي به مزيت اين هنر- صنعت در ايجاد اشتغال اظهار داشت: 
در حوزه اشتغال و جذب نيروي انساني ماهر در صنعت طلا، وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي، سازمان 

ميراث فرهنگي، بانک مركزي و وزارت امور خارجه مي توانند بسيار 
تاثيرگذار گام بردارند. 

محمدولي ادامه داد: طبق برنامه ريزي هايي كه انجام شده بايد طي ۵ 
سال آينده ۳۵۰ هزار تا ۵۰۰ هزار نفر با همكاري دستگاه هاي مذكور 
وارد بازار طلا و جواهر شوند. درواقع اين صنعت توان استفاده از اين 

تعداد را دارد. 
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و صادركنندگان طلا، جواهر، نقره و 
سنگ هاي قيمتي، توجه به ايجاد ارزش افزوده بالا در اين صنعت و 
جذب سرمايه گذاران داخلي و خارجي را از ديگر مزيت هاي موجود 
دانست و ادامه داد: سرمايه گذاري نوعي تضمين در اين بازار است 
البته ضرورت دارد كه براي تقويت سرمايه گذاري ها از طريق برگزاري 
نمايشــگاه هاي تخصصي مهارت هاي خود را در اين زمينه عرضه 

كنيم. نمايشگاه محلي براي ارائه توانمندي ها و پيشرفت هاي خود به 
مخاطبان و علاقه مندان است. 

توسعه مشاغل خانگي از طريق صنعت طلا 
وي، صنعت طلا و جواهر را صنعتي سبز دانست و عنوان كرد: توسعه 
مشــاغل خانگي از طريق صنعت طلا يكي ديگر از مزيت هاي آن 
به شمار مي آيد. صنعت سبز، صنعتي است كه فاقد آلايندگي است و 
به همين دليل خانواده مي تواند در كنار يكديگر و حتي در مكان هاي 
مسكوني اقدام به ســاخت زر و زيورهاي سنتي كند كه اين سهم 

مهمي در ايجاد اشتغال دارد. 
محمدولي از برگزاري هفتمين دوره نمايشگاه تخصصي طلا، جواهر، 
نقره، ساعت و صنايع وابســته طي روزهاي 2۳ تا 26 بهمن ماه در 

محل نمايشگاه هاي بين المللي تهران خبر داد و افزود: هدف اصلي از 
برگزاري اين نمايشگاه، معرفي پيشرفت هاي صنعتگران ايراني در اين 
وادي است. بايد از تمام مزيت هاي موجود در اين صنعت به صورت 

صددرصد استفاده كنيم. 
وي افزود: در اين نمايشگاه از دولت تقاضا داريم كه زمينه ورود به 
كشورهاي اطراف، D8، عضو اكو و منطقه خليج فارس كه بازاري 
برابر با يک ميليارد نفر مي شــود را فراهم كند. اين كشورها بارها 
پس از بازديد از توانايي هاي ايران تمايل خود براي همكاري هاي 
مشــترك را اعــلام كرده اند. اين فعــال اقتصــادي همچنين از 
اتحاديه هاي صنفي، تشــكل ها و مســئولان ذيربط دعوت كرد 
 كــه در اين امر خطيــر حضور پررنــگ و همكاري هــاي لازم را 

داشته باشند. 

 طلاي ترك و تايواني به جاي ايتاليايي در بازار به فروش مي رسد

50درصدبازارطلادرقبضهمصنوعاتخارجي
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با موضوع 
شادی در 

فقر 

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي 
khabar@ kasbokarnews. ir  صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

شارژ تلفن همراه با نور داخلی منزل
محققان مركز تحقيقات مايكروســافت 
چين، نمونه اوليه سيســتمی را طراحی 
كردند كه امكان شارژ بی سيم تلفن همراه 
با اســتفاده از نور داخلی منزل را فراهم 
می كند. به گزارش ايسنا، در اين سيستم 
كاربر تلفن همراه خــود را روی ميز قرار 
می دهد و سيســتم AutoCharge به 
صورت خودكار با اســتفاده از پرتوهای نور اقدام به شــارژ باتری دستگاه 
می كند. سيســتم AutoCharge با اســتفاده از يک دوربين و نرم افزار 
تشخيص اشــياء به طور مداوم اقدام به اســكن روی ميز برای شناسايی 
اجسامی به شــكل تلفن همراه می كند. با تشخيص وجود يک دستگاه در 
كمتر از يک ثانيه پرتوهای نور به سمت تلفن همراه تابانده می شود؛ دوربين 
و نور قابل چرخش هستند تا هدف از زوايای مختلف مورد تابش قرار بگيرد.

 پنل های فتوولتائيک بر روی تلفن همراه اقدام به توليد برق با استفاده از نور 
دريافتی كرده و باتری دستگاه را شارژ می كنند.

سرنخ های جديد از ماهيت ماده تاريك ميكروبی
يكی از كشفيات اخير زيست شناسی مدرن اين بود كه بدن انسان حاوی 
10 برابر سلول های باكتريايی بيشــتری در مقايسه با سلول های معمولی  
است اما ماهيت بخش اعظم اين باكتری ها هنوز برای دانشمندان معماست.

به گزارش ايسنا، تكثير تقريبا نيمی از اين ســلول های باكتريايی كه در 
بدن انسان زندگی می كنند، برای دانشــمندان فرآيندی دشوار است و به 
همين دليل است كه اين گروه باكتريايی »ماده تاريک ميكروبی« ناميده  
شده است. با اين حال جامعه علمی همواره به دنبال كسب آگاهی بيشتر 
از ماهيت اين باكتری ها بــوده  چون چنين مولفه هايــی احتمالا در بروز 

بيماری های ناتوان كننده و مزمن ايفای نقش می كنند.
يک گروه از اين باكتری ها كه دهه هاســت از تيــررس مطالعات محققان 
فرار كرده، Candidate Phylum TM7 نام دارد و تصور می شود عامل بروز 
بيماری های التهابی مخاطی باشد. اين بيماری در ميان افراد مبتلا به نوعی 

پريودنتيت يا عفونت لثه ها شايع است.
دانشمندان مدرسه دندانپزشكی دانشگاه كاليفرنيا در لس آنجلس و مدرسه 
دندانپزشكی دانشگاه واشنگتن ديدگاه های جديدی درباره مقاومت TM7به 
مطالعات علمی و نقش آن در پيشرفت التهاب لثه ها و بيماری های ديگر 

ارائه داده اند.

توليد ماده شيميايی برای ايجاد حس سيری
محققان انگليســی ماده شيميايی توليد 
كرده اند كه درصورت افزودن به غذا، حس 

سير شدن در فرد ايجاد می كند.
به گزارش ايســنا، اين ماده شــيميايی 
از طريــق مهــار قــدرت پروپانــوات 
)proprionate( عمل می كند؛ پروپانوات 
از طريق شكستن فيبر در روده توليد شده 

و به صورت طبيعی باعث ايجاد حس سيری می شود.
محققان دانشگاه گلاســكو به دنبال يافتن راهی برای انتقال پروپانوات به 
روده بزرگ بودند كه باعث آزادســازی هورمون های كنترل كننده اشتها 
می شود.امكان اضافه كردن پروپانوات به غذا وجود ندارد، چراكه به سرعت 
جذب روده می شود؛ به جای اين روش محققان آن را به يک كربوهيدرات 

طبيعی موجود در گياهان موسوم به اينولين متصل كردند.
از اين طريق پروپانوات پيش از اينكه از طريق باكتری های روده از اينولين 
جدا شود، به راحتی وارد سيستم گوارش می شود. اين ماده شيميايی يک 
پودر محلول است كه مزه نسبتا بدی دارد اما محققان دانشگاه گلاسكو در 
تلاش هستند تا اين ماده را به نان يا با مخلوط ميوه ها تركيب كنند؛ برای 

اثربخشی بيشتر، اين ماده بايد به صورت منظم مصرف شود.
آزمايشات اوليه نشان می دهد كه اين ماده شيميايی به كاهش ميزان غذا 

خوردن افراد و درنتيجه كاهش وزن كمک می كند.

لامپ هوشمند مقلد حركات خورشيد
طراحــان آمريكايی لامپ هوشــمندی 
طراحی كرده انــد كه با تقليــد حركات 
خورشيد در طول روز، نور و درخشندگی 
متفاوتی در محيط منزل يا محل كار ايجاد 
می كند. به گزارش ايسنا، هيچ وسيله ای 
نمی تواند جايگزين حس قرار گرفتن در 
زير پرتوهای نور خورشيد شود اما محققان 

با الگوبرداری از حركات خورشيد، لامپ هوشمندی را طراحی كردند.
رنگ و درخشــندگی نور خورشــيد در طول روز با چرخش زمين تغيير 
می كند؛ لامپ ال ای دی Sunn Light با تقليد حركات خورشيد و تغيير 

ميزان درخشندگی، ريتم طبيعی خورشيد را تقليد می كند.
اين لامپ در دو ســايز كوچک 6 و 48 ســانتی متری حاوی 240 لامپ 
ال ای دی با خروجی 3300 لومن و لامپ بزرگ 60 ســانتی متری حاوی 

330لامپ ال ای دی با خروجی 5500 لومن طراحی شده است.
عملكرد لامپ هوشــمند از طريق بلوتوث و با برنامه  نرم افزاری مخصوص 
تلفن همراه قابل كنترل است؛ لامپ با تشخيص طول و عرض جغرافيايی 

ريتم طبيعی خورشيد در هر منطقه را تقليد می كند.

ابتکار

فراسو

آن سوي مرز

خلاقيت

آيا تا كنون در مصاحبه شغلی شركت كرده ايد؟ فرض كنيد پس از درخواست و فرستادن 
مدارک لازم برای شغل دلخواه تان به مصاحبه دعوت شــده ايد. آيا آمادگی كافی و 
مهارت های لازم  برای انجام اين مصاحبه را داريد؟ در اينجا نمونه هايي از سوالاتي كه 
در يک مصاحبه حضوري پرسيده مي  شوند را آورده ايم. پاسخ به اين سوالات يكي از 

مهمترين اصولي است كه در استخدام يک كارمند مي  تواند بسيار موثر واقع گردد.

  دلیل تان برای تقاضای این شغل چیست؟
منظور اين سوال اين است كه آيا شــما خود را مناسب اين شغل می دانيد؟ توجه 
كنيد كه بايد اطلاعات كافی در مورد شغل مورد نظر داشته باشيد ، بالاخص در مورد 
ماموريت آن شغل و ماهيت آن و اينكه هدف كارفرمايان و انتظار آنها از اين شغل 
چيست ، بسيار مهم است.اگر بتوانيد در مورد شغل مورد نظر با اطرافيان مشورت 
كنيد و يا در اينترنت در مورد شغل جستجو كنيد ، می توانيد به چنين سوالاتی پاسخ 

های مناسب بدهيد.

  اگر ممکن است برای ما بگویید که چه عاملی باعث جذب 
شما برای داشتن شغل در شرکت ما شده است؟

در جواب اين ســوال می توانيد درباره تحصيلات، مهارت ها، 
تجربيات و خصوصيات شخصی تان كه مناسب برای كار در آن 

سازمان است  توضيح دهيد.

   برای ما از زمانی بگویید که از شما برای شرکت 
در یک کار تیمی درخواست شده است؟

 در پاسخ می توانيد بگوييد كه مسئوليت شما در گروه 
چه بود، چه كارهايی انجام داديد و نتيجه اين كار گروهی 
چه بود. در واقع شما بايد بتوانيد بسيار سليس و روان از 
گذشته  كاری خود بگوييد ، سعی كنيد تا حد امكان يک 
روند بسيار منظم برای بازگويی گذشته  خود انتخاب 

كرده و به كار بريد. 

  چگونه با افراد جدید رابطه کاری برقرار 
می کنید؟

 در جواب اين سوال بايد در باره مهارت های 
گروهی خود صحبت كنيد. از بايد ها بگوييد 

و از نتيجه  همكاری ، يعنی تا حد امكان 
از خودتان نگوييد، چرا كه اين موضوع 
باعث می شــود كارفرمايان شما را 

مغرور و يا از خودراضی بدانند!

  انتظار دارید طی 5سال آینده در چه جایگاهی باشید؟ چه خواهید کرد 
اگر موفق نشوید؟

 بــه مصاحبه گــر توضيــح دهيــد كــه دربــاره خواســته هايتان از شــغل و 
جايگاه مطلــوب خود فكــر كرده ايــد. به او نشــان دهيــد كــه انعطاف پذير 
 هســتيد و در صــورت عــدم موفقيــت بــه دنبــال فرصت هــای جديــد 

خواهيد بود.
 چه مهارت ها و توانايی های خاصی را با خود به محيط كار خواهيد برد؟ قصد داريد 
چه مهارت های ديگری را در آينده به دست بياوريد؟  اين سوال درباره توانايی ها و 

ضعف های شماست.

  برای ما درباره یک وضعیت چالش انگیز کــه با آن برخورد کرده اید 
بگویید.

درباره اينكه آن وضعيت چه بود و شما چگونه با آن كنار آمديد صحبت كنيد. اين سوال 
فضای كاری و يا مشكلات است، نشــان دهنده  مديريت شما بر 

عقلانيت صحبت كنيد.سعی كنيد بيشتر از منطق و 

     آیا موفقیتی هست که شما به طور خاص به آن افتخار می کنید؟   چرا 
برایتان مهم است؟

نكته  قابل توجه آنكه سعی كنيد تا حد امكان ديگران را هم در كسب موفقيت های 
خود سهيم بدانيد و به نقش اطرافيان تاكيد كنيد، اين باعث می شود كارفرمايان به 

نقش كار تيمی در زندگی كاری شما بيشتر ايمان بياورند.

  تصور کنید که شما عضو یک گروه کوچک و مسئول انتشار یک مجله 
داخلی هستید. گروه شما به گروه دیگری وابسته است تا اطلاعات کافی را 
برای انتشار شما فراهم کند. مهلت شما برای اتمام این کار محدود است. 
الف( به نظر شما چه عواملی در موفقیت این گروه در چنین ظرف زمانی 

موثر خواهند بود؟
  ب( چه اقدامات گروهی تضمین کننده اتمام به موقع کار خواهند بود؟

 اينگونه سوالات فرضی به مصاحبه گر اجازه می دهد تا قابليت هايی كه از نظر متقاضی 
مهم تلقی می شوند را تشخيص دهد. درست يا غلط بودن پاسخ ها مد نظر نيست.

توجه كنيد كه اصل، انجام كار است و نبايد پيوسته ديگران را مقصر دانسته و كم 
كاری آنها را توجيهی برای عدم انجام درست كار بدانيد، سعی كنيد 
خود را مسئوليت پذير نشان داده و با مطالعات در خصوص مسائل 

روانشناسی و مديريت به اين سوال از جنبه  علمی پاسخ گوييد.

   چه عوامل کلیدی برای ارزیابی عملکرد وجود دارد 
و شما چگونه می توانید استدلال کنید که یک نتیجه 

نشان از پیروزی است یا نه؟
  اين سوال را بر اساس تجربيات و كار خود پاسخ دهيد. سعی 
كنيد شاخص های كليدی كه بيانگر موفقيت عملكرد يک 
سازمان است را توضيح دهيد.  توانايی برای كار مستقل 
در يک تيم ساختارمند برای اين شغل ضروری است. اين 
يعنی متقاضی بايد آغازگر باشد، كارها را بر اساس 
اهميت اولويت بندی كند، ارتباط گر خوبی باشد 

و همين طور بايد خلاقيت از خود نشان دهد. 

   با چه برنامه های کامپیوتری آشنا 
هستید و به طور خاص با برنامه هایی 
که برای انجام کار در این شغل نیاز 

است چه مقدار آشنایی دارید؟
از  ايــی  مثال ه نيــد  می توا  
 كارهايــی كه بــا ايــن برنامه ها

 انجام داده ايد بياوريد.

سوالات متداولي که در مصاحبه  شغلی می پرسند

مغز نوزادان فقط لحظات شادی را به ياد می آورد
دانستني

تمام چيزي كه از تلفن همراه هوشمند مي خواهيد
اگر ســري به مغازه هــاي فــروش تلفن همــراه بزنيــد بــا انبوهي از 
موبايل هاي هوشــمند روبه رو مي شــويد كــه كار انتخاب را براي شــما 
ســخت مي كند؛ در واقع اين روزها ديگــر موبايل هاي هوشــمند بازار 
را قبضه كرده و مشــتريان نيــز به دليــل امكانات زياد اين گوشــي ها، 
 تمايل بيشــتري به خريد اين گوشــي ها دارند. براي رفع هر نيازي بايد
 در ابتدا نياز خود را به خوبي بشناسيم تا بتوانيم از گزينه هاي پيش رو كه در 
ظاهر همگي مناسب هستند، بهترين را انتخاب كنيم. در خريد يک تلفن 
هوشمند نيز در ابتدا بايد بنشينيد و كمي فكر كنيد. به اينكه چرا من يک 
تلفن هوشمند نياز دارم؟ قرار است با آن چه كارهايي انجام دهم؟ از تلفنم 
چه مي خواهم؟ چه استانداردهايي را بايد رعايت كنم تا بهترين گزينه مورد 
نظر را نسبت به بودجه ام داشته باشم؟ توصيه من اين است كه پيش از خريد 
به اين پرسش ها كمي بينديشيد تا شــايد بتوانيد در اين بازار رنگارنگ از 

سردرگمي رهايي يابيد و با فكري بازتر انتخاب كنيد. 
  صفحه نمایش: با يک نگاه ساده به صفحه نمايش يک تلفن هوشمند 
مي توانيد به راحتي از روشني، دقت و زواياي ديد آن آگاه شويد. اما شايد 
براي برخي كاربران، بعضي اعداد و اصطلاحات نامفهوم و عجيب و غريب 
به نظر بيايد  مثلا مقدار PPi )تعداد پيكســل ها در هر اينچ( كه هر چقدر 
مقدارش بالاتر باشد، قطعا براي صفحه نمايش شما بهتر است براي مثال 
اين ميزان در تلفن هاي بسيار خوب بيشتر از 310 ، در تلفن هاي معمولي 

280 و در تلفن هاي ارزان حدود 250 و پايين تر است. 
  پردازشگر: در تلفن هاي هوشمند، اين پردازشگر است كه مهم ترين 
نقش را ايفا مي كند  البته اهميت اين بخش نيز بستگي به نياز شما دارد. 
اگر انتظار داريد كه تلفن تان در حد يک كنسول بازي در خدمت تان باشد، 
پس مدلي را انتخاب كنيد كه پردازشــگر بهتر با تعداد هسته هاي بيشتر 

داشته باشد. 
  حافظه: مورد ديگري كه زمان خريد يک تلفن هوشــمند بايد حتما 
به آن توجه كنيد ميزان حافظه است. شايد زمان هايي برايتان پيش آمده 
باشد كه مجذوب مدل خاصي شده باشيد به طوري كه ديگر به هيچ چيز جز 
خريد آن فكر نمي كنيد؛ اما ما اينجاييم تا به شما عزيزان بگوييم كه ميزان 
حافظه داخلي بسيار اهميت دارد و چيز ديگري كه بيش از آن مهم است، 
ميزان حافظه رم است زيرا اين فضاي رم است كه به شما تجربه اي روان از 

كار با گوشي هديه مي كند. 
  سیســتم عامل: در اين بخش محدوديت هايي وجود داردمثلا اگر 
 ios بخواهيد به سمت برند اپل برويد تنها يک انتخاب پيش رو داريد آن هم
است و اين يک محدوديت واقعي است اما اگر قرار باشد ويندوز 8 يا اندرويد 
را به عنوان سيســتم عامل انتخاب كنيد، گزينه هاي پيش رويتان بسيار 
زياد و متنوع است البته در بين اين دو نيز اندرويد با قدرت بيشتري ظاهر 
شده است. با تمام اين حرف ها نمي توان از بلک بري و اوبونتو نيز كه كاربران 
ويژه خود را دارند، حرفي به ميان نياورد  اما باز هم آنچه در بازار و واقعيت 

همچنان قدرت را در دست دارد، اندرويد است.

راهنما راهکار

همه مــا در طول مــدت زندگي مان كــم و بيش با 
چالش هاي متفاوتي روبه رو مي شويم. اغلب افراد در 
مقابله با مشكلات زندگي سردرگم مي شوند و اعتماد 
به نفس خود را از دســت مي دهند. اين مشــكلات 
مي توانند در زندگي شخصي يا كاري شما به وجود 
بيايند. افراد هنگام مواجه شــدن با مشكلات، سعي 
مي كنند از آنها فرار كنند تا واقعيت را بپذيرند. فرار از 
مشكلات بدترين كاري است كه مي توانيد انجام دهيد. 
تنها راه عبور، روبه رو شدن با آنهاست. در اين جا سه 

راهكار براي شما در اين زمينه ارائه مي شود. 

  1- بیش از حد واکنش نشان ندهید
عكس العمل بيش از حد به مشــكلات مي تواند 

منجر به اتخاذ تصميمات نادرســت شود. زماني 
كه شما درگير احساسات شديد مي شويد و در آن 
زمان براي موضوعي تصميم مي گيريد، به سبب 
اينكه منطق در ايــن تصميم گيري دخيل نبوده 
است در آينده پشيمان خواهيد شد. از اين به بعد 
زماني كه با يک مشكل برخورد كرديد از گرفتن 
تصميم در لحظات اول خودداري كنيد و زماني كه 

آرام شديد به حل آن بينديشيد. 

 2- واقعیت زمان حال را بپذیرید
همه چيز را همان گونه كه هست، بپذيريد. خيلي 
از افراد سعي مي كنند تا اشخاص يا وضعيت هاي 
موجودي را كه مطابق ميل شــان و تحت كنترل 

آنها نيستند را تغيير دهند و زماني كه نمي توانند 
به هدف خود برسند، احساس بدبختي مي كنند. 
ســعي كنيد با واقعيــت روبه رو شــويد و آنچه 
هســت را بپذيريد تا بتوانيد درباره آن به درستي 

تصميم گيري كنيد. 

 3- دیگران را مقصر ندانید
بعضي افراد عادت دارند اشتباهات خود را به گردن 
ديگران بيندازند و ديگران را مسئول مشكلاتشان 
بداننــد اما بهتر اســت به اصــلاح كارهاي خود 
بپردازيد چون مقصر دانستن ديگران تنها باعث 
پراكنده شدن افراد از اطراف شما مي شود نه حل 

مشكلات.

عبور از مشكلات زندگي

بر اساس تحقيقات جديد مغز نوزادان فقط لحظات شــاد را به خاطر می آورد. 
به گزارش ايسنا منطقه خراسان، محققان دانشگاه بريگهام يانگ كشف كردند 

كودكان بيشتر آنچه موجب احساسات خوب می شود را به ياد دارند.
محقق اين تحقيق راس فلوم، اســتاد روانشناسی دانشگاه بريگهام يانگ اظهار 
كرد: افرادی كه بر روی مغز نوزادان تحقيق می كنند به تفاوت بين تاثير احساس 
توجه دارند اما در حال حاضر برای اولين بار چگونگی شكل گيری اين احساسات 

و تاثيرات آن در حافظه كودكان را مورد بررسی قرار داديم.
وی و همكارانش حركت چشــمان نــوزادان پنج ماهه كــه در جلوی صفحه 

نمايش رايانه كه شخصی با صدای شــاد و يا عصبانی صحبت می كرد را مورد 
 بررســی قرار دادند. كودكان با قرار گرفتن در برابر هر صدا واكنش ســريعی

 نشان دادند.
محققان برای بررسی بيشتر با هر يک از صداها اشكالی را برای كودكان به نمايش 
گذاشــتند و بعد از بررسی حركات چشــم دريافتند كودكان اشكال مربوط به 
صداهای مثبت را به خاطر دارند. وی در ادامه افزود: ما معتقديم تاثيرات مثبت 
بر سيستم توجه و برانگيختگی كودک موثر است و با ارتقاي اين سيستم ما قادر 

به تقويت پردازش الگوهای هندسی در حافظه كودک خواهيم بود.


